
Поводом Трећег конгреса
Међународног савеза студената

Наша делегација није учествовала на конгресу

Од 27 августа до 2 септеибра одржав Јв цј ковгрее

МСС-а под именои „цј свет сви студентски конгрес". ССЈ Је у

задњи моменат прииио поз ив да пошаље претставвнке на

оваЈ ковгрее. Ово је први у визу чланака у којима ћемо изнети

пгта Је рувоооднло МСС да позове ССЈ на конгрес у Варшавн и

фестивал у Букурешту.

Тачно
20 дана гтред Ш свет-

ски студентски конгрес у

Варшави, ССЈ је 7 авгу-
ста примио од Секретаријата
МСС-а телетрамски позив за

учешће на н>ему.

Самим позивом ССЈ је већ

унапред стављен у неравно-

праван положај према осталим

учесницима конгреса који су

примили позиве за конгрес не-

колико месеци р>аније, у року

предв*феном статутом. Теле-

гра.мски позив написан у чети-

ри пет реченица није давао гог

каква одређенија обавештења

о конгресу нити је одређивао

схатус прегставника ССЈ, мада

је то питаше бшхо веома важно

обзиром иа изразито недемо-

кратску праксу МСС-а према

нама. Време, до почетка кок-

греса, које је позивом Секрета-

ријата МСС-а било на распо-

лагашу Централном одбору
ССЈ није давало могућности за

консултовање целе организаци-

је по овом питању и припрему

за евентуалан одлазак на кои-

грес. Све су то зећ биле об-

јектитше сметње за прихвата-

ње упућеног позива.

Позив на коигрес, уједио

први контакт МСС-а са ССЈ

после неправилног искључења
ССЈ фебруара 1950, наметао је

нужно пред Централни одбор
ССЈ неколико следећих пи-

тања.

Могу ги се запазити у поли-

тици МСС-а извесни елемеиги

који говоре 6 прекиду са до-

садашшом секташком и искљу

чиво пропагандном активно-

шћлг?

Да ли има данас стварних

тенденција ка унутарњој де-

мократизацији ове организаци-

је и искрених жеља за равно-

правну и конкретну сарадњу

са свим студентским органи-

зацијама у свету?
Има ли икаквих индиција

које говоре о тоше да МСС же-

ли да прекине непријателкжу

акггивност према ССЈ?

И да ли би у вези свега ово-

га присуство претставника
ССЈ на конгресу допринело

нормализОеању односа са

МСС-ом и стварању услова за

равноправну сарадњу са сту-

дентским организацијама учла-

њеним у МСС?

Нормализоваг&е односа са

МСС-ом и студентским органи-

зацијама у ИВ земљама ми

смо посматрали и посматрамо

као прекид са непријатељском

активношћу тих организација
према ССЈ и осудом и крити-

ком те активности досада. Пет

година на разним званичним

манифестацијама МСС-а и сту-

дентскзгх организација ИВ зе-

маља, кроз стуггае њихове о-

омладинско-студентск о штампе,

преко радија и слично, водила

се једна клеветничка и бесми-

слена непријатељска харанга ,
ггротога јутословенских студена-

та и Народне омладиее Југо-

сгавије. Недостатак аргумена-

та у тој харанги надомештан је

најпотрднијим изразима и де-

финицијама и ми смо у тој I
шиховој пропаганди добијали

Још горе место него Хитлер и

Фравка. А еве је то било у нај- ,

ужем склопу конкретне непрвн-

јатељске активности СХХИР-а

према нашој земљи, у склопу

агресивиог притиска на иашим

границама. Па ако се после све

га овога поставља питан,е нор-

мализовања односа шги паас

стварања услова за неку рав-

ноправну сарадњу у будућно-

сти, онда ми с правом онекује-

мо да се продискутује и о ооаих

пег протеклих година и то не

ради неке апстрактне праааичг-

ности и не само ради наше о-

сетллвости (мада и ова постојк
и мада ми не можемо никада

заборавигги ових протеклих пет

годива; а што су оне за нас

биле херојске а за неког сра-

мотне и поразне то су путеви

историје које смо ми сами и

ови сами изабрали и градили).

Нормализовање односа могуће

је само ако друга страна искре

но приђе томе, ако се одрекне

и ио прошлости и у будућно-
сти свих монополистичких тен-

дендија намегања своје „руко-

водеће улоре“ друтима.

Ајги није сва ствар само у

томе, Разлог нашег раскида са

МСС-ом, раскида који је имао

форму противстатутарног и не-

аргументисаног искључења из

МСС-а, није био у сушгини

само у њиховом непријатељ-
ском ставу према нама него у
целокупној политици МСС-а,
политици Стаљинових „транс-

мисија". Оргахгизовани напади

на Савез студената су само

најконсеквентнији и у иове-

сном смислу најконкрегнији
израз целокухше политике

МСС-а, и посебно, најочитлед-
нији доказ њене повезаности

са политиком Совјетског Саве-

за. И зато смо ми увек сматра-
ли и сматрамо да је најболзи
доказ који може пружити
МСС, доказ да жели стварно

промену своје целокупне поли-

тике, баш мењање свога стзва

према ССЈ. Ту чињеницу да

смо ми постали једно од основ-

них објективних мерила поли-

тике МОС-а схватио је и виз

студентских организација у

свету.

Кроз призму свега овога што

смо досад извели требало је

одлучити да ли је целисходно

прихватати позив ва конгрес.
И посматрајући и анадивира-

јући чињегасце из актквности

МСС-а за задн»их годину дадд

преломљене кроз призму гор-

нлх питаља и ставова, Цен-

трални одбор ССЈ је одлучио

да не шаље своје делегате на

конгрес.

Које су чињенице из акгпив-

.

ности МСС-а задње године при

томе узете у обзир?

Почетком септембра 1962 г.

а
одржава је у Букурешту тако-

звана „Конференција једин-

(
ства“ која је према замислима

3
организатора (МСС-а) требало
да окупи и веже за сарадњу

’

са МСС-ом све националне сгу-

. дентске уније које су отпале

. од МСС-а. Когаференција је не-

. успела у својој намени: на њој

, су сем чланица МСС-а прису-

ствовали само претставкици

националних студентских уни-

| ја Канаде, Јужне Африке, Чи-

( леа и Финске. Конференцијом

( су између остатог доминирале

, СССР-овоке вшровле пароле,

; напади на свет ваи ИБ земаља

' и напади на Савез студената.

Од 5 до 10 септембра 1952 о-

; држан је .састанак Савета

МСС-а. И овај састанак проте-

као је као и низ ранијих. Све

критичке примедбе и конструк-

тивни предлози за сарадњу

претставника националних сту-

дентских унија Енглеске, Шкот

ске и Јужне Африке (које су

тада још биле чланице МСС-а)
су одбијени, За читав ток са-

сташса Савегга је била карвкте-

ристично изразита недемокра-

тичност ради сузбијања пред-

дога и критике претставника

горњих унија. Захтеви Шкот-
ланђана, Енглеза и претставни-

ка Јужноафричке уније да се

питаЈве око Савеза

студената одбијени су без об-

разложења. У извештају ИК

МСС-а поиовљени су напади на

ССЈ и подзучена је, како стоји

у извештају, „Солидарносгг са

студентима у Шпанији и Југо-
славији који пате под фаши-
стичким терором",

У Бечу је крајем марта месе-

ца 1953 одржана тзв. „Међуна-
родна конференција за зашти-

ту права омладигне“. Ова кон-

ференција је била строго у сти-

лу информбировских „миров-

них конгреса". У резолуцију те

конференције ухшш су ставови

спољне погитике СССР-а. У

њој се између осталог тражи;

„... да се закључи мировни у-

говор пет великих сила...“, „...да

се пониште сви утовори и ли-

квидирају сви савези отворени

у циљу припремања и разбук-
тавања новога рата...“, затим

одељци о војним базама, вој-
ним буџетима, агресивним тен-

денцијама западних земаља а

при свему томе ни једне речи

о конкретним агресивним ко-

рацима СССР-а, ки једне једи-
не речи о Организацији Уједи-

њених Нација и њеној улози

у борби за мир. Низ припрем-

љених говорника с једне стра-

не велича положај омладине у

(Наставак на трећоЈ страни)

Пише:

МИША

НИКОЛИЋ

ПОЧЕЛА ЈЕ ТРЕЋА

МЕЂУНАРОДНА

КОНФЕРЕНЦИЈА ЗА

РАЗМЕНУ СТУДЕНАТА

УНЕДЕЉУ
ш> подне у хотелу

»Далмација" у Сплиту по-

чела је ш Међувародна

коифереидија за туризам и раз-

мену студеката, прва ове врсте

у Југославнји. Прва конферен-

дија одржапа је у ЛаЈдсну а на

другој прошлогодишњој која

Је заседала У Лондону решено

је да Ш буде у ЈутославиЈи.

Савегз студената ЈутославиЈе

прнапво се да изврши нрипремс

за конфорепцпју. Упућени сУ

позиви свим Наздионадшгм Унн-

Јама и на захтев Дапаца биле су

позване н студентсже организа-

дије из источних земаља, али

оне вису послале своје делега-

те, нити су одговориле на позив.

То Је Још Један доказ да су н.и.

хове акдије ван Информбиров-

ског МСС-а само гсли пропа-

гандни малевар који уочллво

показује њихове намере.

Коаференцији поред 50 делсга-

та из 16 земаља присуствује

секретар КОСЕК-а г. Јокан

Томсон.

Пошто Је изразно задо-

вољство ССЈ-а што се ова

кзнференција одрлоква у Ју-

гославЈгји друг Трипало Је

и.змеђу осталог рекло: „Увје.

рен сам да ће претстакни-

ц« студената 16 земал>а умети

да и на овој конференциЈи ва-

ђу заЈеднички језик и да ђе

донети такве одлуке које ће

омогзгћити хиљадама студената

разнмх земаља да своЈе школ-

ске фериЈе проведу путуЈућл

г упознајући друге народе.

Зпачај се ие састоји само у то-

ме што се студеитима омогућв-

ва да пзосете стране земље, да

се одвсоре и забаве него и Још

више у томе шго упознавање

са животом студената и народа

других земаља доприноси ши-

хозои зближаавању, пријатељ-

ству ж разбијању предрасуда

које о појединим вародима из

ових или ошкх разлота ту и та-

ко постоЈе. Јер, што се год бу-

ДУ боље упозиали студенти ра-

згшх земаља то ће моћи бити и

Спљи пријатељи. Ја вјерујем да

смо сви ми на сшој коифереп-

цији руковофени тим племени-

ткм циљевжма. Сигуран еа« да

можемо бити задовољпв што

без много бучзпгх фраза ■ бом-

Оастих резолуциЈа даЈежо своЈ

прилог очувању ммра и прија-

тељства агеђу народима.

После паздравпе речи на цред

лог ШваЈцарца Келера за прет-

седника Је жззбрап г. Јовсзн Том

еон секретзр КОСЕК-а, а за пот

претседвика Југосдовешжи де-

лсгат друт Петар Ивачнћ. Са

тим је завршено заоедаље за 4

октобар.

Увече Је сддитско нарвдно по-

зориште у част гостију прнка-

зало оперу ЈБро сонога свијета“

коЈа је нл сцракце оставила

леп утнсак. Гости се удобно в-

сећају и заЦжвљсетг су Сплитом

и његовим лепогалга.Вреаге Је

лепо па Је овде јкжп увек еезо-

ка купања што Је реткоет за

осо доба годаше.

У понедељак ујутро ковфереп

КиЈа Је наставила рад жжвом

дкскусијом о статусу делегата

па се ззтим прешло ва дкевни

РСД- Претставнзгци Аустрпје, !
БелгиЈе, Дапске, Норвешке, '
Франдуске, Шведске и Тур- 1
ске поднели су хзвепггај о про-

зплотодишњем раду

КонференциЈа наставља рад и

трајЛе до 5 октобра.

ВОЈО МИЂОВВЋ

СУСРЕТИ У ЗАДРУ

Чнтајте на другој страни репорта жу нашсг сарадипка о десет дана проведсних у логору подмлатка

''х Соцкјалпстичке интериадиоиале. На слици: у заливу Пувта Мика

Добро нам дошли

ГЈео пута је пређен. Средња школа је за вама. Сада

/ / сте студенти. Срећно другови!. Нала су честитали
Г 1

наши старији другови, а ви ћете онима који дођу
после вас. И тако стално. Из једне у другу годину. Једни

долазе да почну студиј други иду са факултета као

стручњаци да почну такође, али овог пута да заузму ме-

ста за која су се спремали и подпесу рачун народу о свом

раду на факултету. И треба увек имати на уму: то није
тако лако. Али је лепо. Лепо и достојно младог човека у

нашој социјалистичкој земљи. И зато вам честитамо од

срца, другарски.

На овај начин, поред топлих поздрава, желимо да

вам саопштимо нешто од нашег искуства да вам буде

лакше, лепше на нашем универзитету.

Средоњшколци, који се спремају за студиј, најче-
шће имају магловито, нејасно схватање о факултету и

студентском животу. Идеализовано пуно романтичних

илузија. Универзитет... слободан студентски живот! К то-

ме велеградска бука, сјај... може да збуни. А већина је
«з унутрашњости. Промена средине начина живота

све то може да дезоријентише, створи криву претставу.
И деси се: време прође а такви остају посматрачи док

активни студентски живот тече некуд поред њих и они

га стварно знају само са површине. Дођу испити... а и

менза је понекад слаба. Па и стипендија може да зака-

сни. У таквим случајевима илузије, неозбиљно схвата-

ње студентског окивота постају услов за разочарења џ ма-

лодушност. А тада је крај озбиљном студирању. Ово није
обесхрабрење на почетку се то мора схватити да би

се схватила лепота студентског живота. Јер лепоте и ра-
дости има много. Само где их тражити? Или, зашто смо

ми поносни на свој позив? Свакако не зато што је лако.

Обрнуто. Мора се то схватити. Ми морамо учити да по-

станемо оно зашто смо дошли на факултет. И то од по-

четка. То је жерило наше везаности са народом коме смо

потребни. И нека звучи као фраза стереогипно про-
грамисање, али није тако. Опште истине не губе на зна-

чају због честог понављања. Ето ту, другови, потражите

оно што се зове слободан леп студентски живот. Да буде

јасније: никакви захтеви за аскетско одрицање. Само

поштен рад. Није лако, треба то знати, али није ни стра-

шно тешко добро студирати то желимо да важ каже-

мо.Почните одатле и онда... бнће много задовољства, ра-

дости. Утолико више што ћете га сами себи створити. И

самопоуздање ће расти а оно вам је потребно, врло

потребно. И још нешто.

Већина од вас долази из унутрашњости. То значи:

мораће далеко самосталније да живи. Пуно ироблема да

решава. То је значајна промена. И треба вам много само-

дисциплине, одговорности, при решавању економских и

других проблема. У томе ће вам помоћи другови из СКЈ
IУдружења студената.Тражите од њих помоћ. Опи су ду-
жни, они желе да вам помогну. Али не чекајтебеспомоћ-
но. Упознајте оргапизацију са својим пр облемима. То је
ваш Универзитет ваши другови и зато ви треба да за-

једно са њима помогнете да Универзитет изврши своју
улогу: да створи такву високо стручну гштелигекцију која
живи тако и заго да би наш народ живео лепше и срећ-
није.

Још једанпут желимо вам много среће на почетку
м све до краја вашег студирања.

Члапови Феријалног савеза логоровали су и ва Плитвицама

У Бечу је одржана међународна
конференција за студентску штимпу

Крајем прошлог месеца одр-
жаиа је у Бечу међународна
конференција по питањима

студентске штампе на којој је
било засгЈтхљено 9 нацмонал-

них Унија међу којигма и иаш

Савез студената. Дискусија је
вођена утлавном о досадашњој

улози студентске штампе у ја

чању веза ттоједииих студент-

ских организација.

Наша делегација активно је

учесгвовала у раду конферен-
ције инсистирајући на проши-

рењу размене публикација и

што истинитијем приказивању
живога студената појединих
земаља. Посебну пажњу при-

вукао је наш став по питању
већег и разноврснијег писања

о животним условима и дру-
гим проблемима студената за-

осталих земаља. У том циљу

конференција је усвојлла

лог нашег Савеза да се препо-

ручи X међународној копфе-
ренцији у Истамбулу да орга-
кизује посебну конферешдизу
са студентима Азије и Афруг
ке на којој би се дискутовало
о улози студентске штампе у

решаван»у актуелких студент-
ских проблема у овим земљама.
На опнгге одобраваше наишао
је и иаш предлог да сг препо-
ручи свим студентским листо-

взша да више простора посве-

те студентима економски за-
°сталих и колонијалних зе-

мал»а. Истовремено при писа-

н»у о овим оргаиизацијама сту

дената, досадашња пракса ко-

ришћења страних иззора пока

зала се штетном, те се у усво-

јеноз ретолуцији препоручује
всће коришћење извора ин-

■ формација из тих земаља.

‘
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Десет дана улогору подмлатка социјалистичке

интернационале

Сусрети у Задру
А зар мислиш да Черчил

иде на магарцу у Парламент?

НЕПОВЕРЕЊЕ

Разговарао
сам са Фриц Ко-

пеом, једним од истакну-

тих младих аустриских

социјалиста, о слободи код нас

у коју никако није могао да по-

верује.

Каква слобода кад нема о-

позиције.

Опозиција је отишла са

Немцима. Остали су остали да

граде социјализам. Ко је про-

тив има ћораву кутију.

А ко броји гласове?

Дискусија је била академска.

Како скренути пажњу саговор-

нику да примитивна и неукусна

тенденциозност не води узајам-

ном разумевању? (стално јв

присутна наводна претпоставка

да смо сви за социјализам и да

је то једино ван дискусије). У

разговор се уплео Џо, млади ин-

лектуалац из Уганде који ће ми

једне вечери врло сликовито

објаснити узроке покрета Мау

Мау.

Ви не верујете југословен-

ским пријатељима, мислите, они

су образовани, н>има су казали

шта да говоре. Зашто не питате

њихове обичне људе? Заустав-

љали смо јуче пролазнике и пи-

тали. Говоре исто као и ови ју-

гословенски другови у логору.

Сасвим исто.

Тешко су се млади Аустри-

јанци ослобађали социјал-демо-

кратске неповерљивости према

комунистима. Они су знали да

нисмо стаљинисти („То се види

чим слободно дискутујете и по-

лемишете, то није обичај ста-

љиниста", говорили су они). Ми

смо за њих били опасниЈи иде-

олошки непријатељи.

Да, да, познато нам је то

што ви говорите, то су Лењино-

ве тезе из 111 интернационале.

И бивали би још неповерљи-

вији према нама.

Фриц Копе је, осим тога, био

убеђен да га у логору неко

прати.

ИМА И ДРУКЧИЈИХ

Има у њиховој организацији

и младих радника који друкчи-

је мисле. Разговарали су по фа-

брикама са радницима. Њихова

неверица била је друкчије при-

роде: они су открилИ земљу рад

ничких права, доцније почели

су чак да збуњују своје руко-

водиоце питањима јеретичким

за религиЈу аустро-марксизма,

питањима која су везана за

праксу социјализма.

Нашим руководиоцима со-

цијализам је трећа ствар, они

дискутују, добијају плату и до-

лазе на наше састанке аутомо-

билима. говорили су они.

ЕНГЛЕЗИ БЕЗ ЛУЛА

А и Енглези су зачудили, са-

мо другачиЈе. Све наше тради-

ционалне бајке о Енглезима као

хладним и надувеним и непри-

ступачним људима, пуним пре-

драсуда и љубави за традицију,

сасвим су безобразна и погре-

шна генерализациЈа. Нисам у-

познао ниједног Енглеза који

пуши лулу, али сам наишао на

низ отворених и приступачних

младих људи, са високо разви-

Јеном класном свешћу и осећа-

њем радничке солидарности и

великим интересом за наш пут

у социЈализам. Никаквих сим-

патиЈа код њих ниЈе било за

традиционалне британске уста-

нове, као што су дом лордова,

круна и колонша. Напротив.
*

ЈЕДАН ОБИЧАН МЛАДИЋ

Са групом чланова Народ-

не омладине из Задра

која је дошла једнога

дана на позив енглеске групе

ва разговор, нарочито се бавио

један скромни енглески младић

из Глазгова. Питао је за над-

нице и социјално осигурање и

бележио. Многи су Екглези бе-

лежили да би могли да одгово-

ре обавези пред својом органи-

зацијом и информисали је о ре

зултатима Југославије. И он је

седео и бележио. Доналд Чес-

ворт, секретар Уније, Енглез,

позвао ме је устрану.

Интересантна је историја

овога младића.

Био је у Палестини, поручник

у колонијалном корпусу. Доби-

ли су задатак да спречавају и-

легалноусељавање Јевреја (Је-

вреје су Енглези дочекивали на

обали и спроводили у логоре

одакле су их враћали бивхпим

кућама.) Добио је тако наредбу

да ттримени силу ггрема двема

женама, скине их са брода и у-

хапси. Одбио је да то учини.

Одузели су му чин и бацили га

у затвор где је остао седам ме-

сеци.

Пред нама Је седео сасвим

обичан младић, трговачки по-

моћник и лабуристички активи-

ста из Глазгова и бележио шта

говоре младићи из Задра.

МАРКСИСТИ

Уједној групи било је ви-

ше младића марксиста.

Ови за разлику од Ау-

стријанаца, који такође тврде

да су марксисти, али читају са-

мо своје теоретичаре - ревизио-

нисте, читају Маркса, Лењина,

Бухарина, Ђиласа. Сматрају да

буржоазија неће дефинитивно

предати фабркке док се не у-

потреби сила, чак и у Енглес-

кој где Је демократија развије-

на. Прешавши на наше пробле-
ме питали би о комуни, систему

контроле, могућности анархије
и патзтикуларизма, већима про-

извођача.

Ове две Неиице ве знају да „чуве-

ва задарска сфинга" претставља

уствари лик бившег власника

— Значи гтродуктивни људи

код вас имају два гласа?

— Да.
— Насмешили су се.

— Па то је ггривилегија. Сво-

је задовољство изразили би фи

иим и индиректким енглеским

хумором:

—
Па то је сасвим слично као

и код нас. — Питер би намиг-

нуо Стиву —

зар не, Стив?

Јер у Енглеској велепоседни-

ци имају право да гласају два

пзгта. Поставили би и неку о-

штрију критичку примедбу, а-

ли би одмах додали: ми вас

критикујемо, а још имамо ка-

питализам у својој земљи.

Било је пријатно разговарати

са људима хоји немају предра-

суда о вама, који сматрају да

свака земља има свој пут и да

га треба упознати да би се про-

ширила искуства у борби за со-

цијалнзам.

Индуси су били интересантни.

Такође марксисти, тражили су

да им се призна свој пут.

— Ви европски марксисти ка-

жете да смо опортунисти, јер

прихватамо гандизам. Када вам

одузму све оружје, а хоћете да

се браните, морате наћи најпо-

годнију форму. Маркс Је рекао:

наћи најпогодније средство.

Ганди је у ИцциЈи нашао. Ни-

смо се тиме одрекли пушака.

1950 поручили смо друговима у

Непалу: борите се, мобилисали

смо, слали пушке. Непал се о-

слободио. Треба наћи најпогод-

нију методу, еластичну. Не ап-

солутизовати Једно искуство.

ЗАШТО НЕ ШТРАЈКУЈЕТЕ?

О путу у социЈализам била Је

официјелна дискусиЈа. Диску-

сије код њих изгледаЈу овако:

два кратка реферата са разли-

читим ставовима по истом пи-

тању (овога пута Југословен и

АустриЈанац). У дискусиЈи у

којој Је ван дискусије само

платформа припадништво со

циЈализму, учествује по пет Ен

глеза, Јутословена, Француза,

Швеђана, Немаца и АустриЈа-

наца. ПретседаваЈући Швеђа-

нин даЈе реч. Ко не зна енгле-

ски говори како зна, па се то

ггреводи на енглески који су

како се испоставило, сви при-

сутни разумевали. ДискусиЈа

тече отприлике овако:

Теза АустриЈанаца: без пар-

ламентарне демократије и ви-

шепартиског система, нема пу-

та у социЈализам.

Теза Југословена; основна о-

пасност на путу у социјализам

Је бирократија, против коЈе се

треба борити радничким самоу-

прављањем економском де-

мократијом.

Један Немац; у ЈугославиЈи

нема опозиције.

Енглез: и код нас у раднич-

ким окрузима стално бираЈу

лабуристе. Ми тамо практично

немамо опозиције.

Усмена примедба Једног Ен-

глеза: да нам не сметају кон-

зервативци, ми би већ били у

социЈализму.

АустриЈанци Југословенима:

имате ли ви слободу штраЈ-

кова?

Југословен; има поЈава сту-

дентских пгтраЈкова, а раднич-

ких заиста нема, то би био

апсурд.

Звонко, радник из „Раде Кон

чара“: ако нам се директор не

свиђа, ми га сменимо, то Је ви-

ше него што ни можете штраЈ-

ком да постигнете у вашоЈ де-

мократиЈи. Нећемо ваљда про-

тив себе да штрпЈкуЈемо.
АустриЈанац; ми дискутуЈемо

теоретски, ви у Уставу немате

обезбеђено право на штрајк. То

ниЈе демократија,

Југословен; ми теорију пове-

зујемо са праксом, против кога

да штраЈкујемо?

Наравно дискусија ниЈе била

увек жучна. Било је и озбиљ-

них коментара и осветљавања

теорије конкретним ситуапиЈа-

ма у нашим предузећима. Дис-

кусиЈа се завршила касно у ноћ

уз лубенице и гитару; Интерна-

ционала, Роте Фане и Бандиера

роса. Сутрадан Је у име немач-

ке групе Један њен члан зва-

нично изЈавио да оии не деле

мишљење АустриЈанаца и да се

извињаваЈу због става аустри-

ских другова. Сличну изјаву је

дао и вођа шведске групе у

своје име. ДоцниЈе, последњих

дана, АустриЈанци су били по-

пустљивиЈи, Можда Је сусрет

са конкретном праксом нагри-

зао помало догматичку ревизи-

ју марксизма утемељену Још

деведесетих година прошлога

века, и укорењену у њиховим

главама.

ЗА ЊИХ МАРКСИЗАМ НИЈЕ

БИБЛИЈА

Аустро
- марксизам Је од

нас врло далеко. Сећам

се да ми Је у шестом

разреду гимназије изгледао сме

гттд*т- у пракси је још смепшц.

Ји. Теза: „релмгија Је привалва

ствар сваког појединца” у гграк

си изгледа овако: једаи бечки

студент добар је католик и уз

то добар марксиста. То је бар

он тврдио. Нису разумели за-

што се чудимо.

Човек је потпуно слобо-

дан да буде религиозан или да

не буде.

Али по нашем марксизму

религиозан човек није слободан

човек.

По вашем марксизму...

Тако је и Маркс мислио.

За нас марксизам није би-

блија.

То су врло често говорили. А

то је значило да се у шиховом

програму не налази борба за

асоцијацију произвођача, већ

само делимична национализа-

ција и фотеље у владином ка-

бинету. Они то не схватају као

капитулацију.

Наша је парола рекао ми

је Рајмар Холцингер, функцио-

нер Соц. омладине Аустрије

социјализам је циљ, демократи-

ја је пут.

Буржоаска демократија?

захтевао сам од њега да буде

прецизан. После краће паузе

рекао је:
Да.

НИЈЕ БИЛО ОБОЈЕНИХ

Иако омладинска социјали-

стичка унија за разлику

од старијих има јасан

став по колонијалном питању:

право нације за опредељење.

на дискусијама ипак није било

обојених. Ни последњег дана на

банкету на коме су били ггрет-

ставници појединих нација.

Често су причзли о своме

родном крају. Јужноафриканац,

студент медицине, причао је

како црни студент не може да

присуствује секцији леша бе-

лог човека иа њиховом меди-

цинском факултету. Тако се у

земљи, чијем је претседнику

најмихија књита „Мајнкампф",

брину да не пробуде у урођеда--

цима људождерство. Или 'ш-

жда идеју да је мртав белм чо-

век исти као и сви друти.

* *

�

УВЕК АКТУЕЛНА МАЈИЦА

Мишел је имао мајицу са

монденским дезеном носио је

сву француску штампу на себи;

Комба, Се соар, Фигаро, Монд.

Мајица помодна, рекао
би чо-

век, а мода се брзо мења. Ње-

гови су пријатељи тврдили ме-

ђутим да је врлина те мајице

њена вечита актуелност.

Зато што су наслови чланака

гласили;

„Криза фракцуске владе*

„Пала је влада"

„Ко ће преузети кабинет?*

� *

*

Већ' је крај, а не рекох ништа

о многим згодама. Како су сс

на градској плажи скупљали

око Цоа као напго београдски

урођеници око кадилака ко:

1

,
чак су га и пипали

онако као кад се проба фар-

бано зар је он баш толико

црн? Не рекох ништа ни о по-

езији покрета коју су приказа-

ли играчи из „Крсмановића" на

своме гостовању. Ни како смо

се одлично разумели кад сам

ентлеским студентима нга пита-

ње „какве су ваше студентске

мензе?" одговорио: „ваљда
као

свугде на свету*.
* *

*

Једанаестог дана, рано УЈУ*

тру, чекали смо аутобусе. Ран-

-Iги, пинклови, носеви ољупгге-

ни од сунца, кратке панталоне

и гумени мадраци за шдавање,

све је то чекало да се крене.

Логор је остао пуст. Хартије,

заборазљени коиминални рома-

ни у празним шаторима и нат-

пис на једном ловетм у шатор-

ском граду БЕРЛИН:

УЛИЦА 17 ЈУНИ

То је остало. Чекамо аутобу-
се. Бележимо последње адресе.

обећавамо писма, аутобуси од-

лазе и долазе и путника је све

мање. И онда кад је мој прија-
тељ Џо баш био на реду наи-

шао је уместо аутобуса камион-

Џо је по националном обича]У

пронашао и у томе поезију:

О, волим ја то. Камион

свежег ваздука.

Попео се. Пријатељ свезке г

ваздуха почео је да брекће. Ка

да је кренуо. Џо је. махнувпп*

руком у знак поздрава. рекао

оно што је чувао за крај:
До ви~ђењаЛ

УЗАЛИВУ Пунта Мика у непосредној близини Задра на-

лазио се од 27 јула до 7 августа логор Ш8У (Интерна-

ционална унија социј алистичке омладине
— подмладак

Социјагистичке интернационале).- Ова велика организација

углавном европске социјалистичке омладине била је све до ове

године резервисана према Народној омладини, до те мере да

шгје дозвољавала националним организацијама — својим чла-

ницама посете Југославији. Овај логор значио је и први шири

контакт Ш8У са нашим омладинцима. Иако је било људи у

Ш8У који нису желели да логор добије политичко обележје

(„Ми овде само летујемо") ипак га је логор имао. Мгади соци-

јалисти Еврк>пе дискутовали су са нашим друговима и међу-

собно о животу у земљи у којој се налазе, обилазили су у гру-

ггама • предузећа, одлазили у суседно село Дикло и лађом у

Шибеник, Преко, Сплит, разговарали са нашим људима и про-

веравали у пракси ггврдље извесних својих руководилаца да је

јутословенска демократија сумн.ива и да је вишепартиски си-

стем (систем у љиховој земл>и) једини систем који води у со-

цијализам.

Чекали смо их то вече. Пар

ототина Аустријанда, рекоше4

долаои, 200 енглеских лабури-

ста, укључивши фудбалски тим

младих рудара из Велса, 50 Не-

маца из организације „Фалкен“,

Зо Парижана, десетак Швеђа-

на, исто толико Африканаца и

још по неки Индус, Бур и Цеј-

лонац. Чекали смо их то вече

да им помогнемо да се разместе

по шаторима. Логор је био спре

ман. 300 шатора по двоје и 10

шатора по шест. Сепоззе Погац,

шеф логора, све је лепо испла-

нирао, уредио је унапред по

плану, одредио где ће ко, изме-

шавши нације у сва четири

„шаторска града". Очекивали

смо хладне Швеђане, романтич-

не Индусе и практичне Енгле-

зе, Аустријанци су према прет-

поставкама требало да буду

једни туристички настројени, а

други љубитељи бескрајних ди-

скусија, ватрени браниоци теза

II интернационале.

Стигли су у великим плавим

аутобусима. Пинклови, карира-

не доколенице и кратке кожне

панталоне, пегави аосеви и гу-

мени мадраци за пливање. По-

неки Црнац и понеки младић

косих очију. И сасвим обични

младићи и девојке који се не

разликују од наших младића и

дсвојака на путу. Све је токре-

нуло ка великом шатору у ко-

ме је заседала експедитивна ад

министрација.

Плиз, дођите за број сво-

га шатора, оставите пасош, до-

бијате два ћебета, чаршав и бо-

нове за храну.

Економ Раде издаје ћебад:

Бите, ваш је целт НАИ-

РОБИ 27, пођите, геен зи, за

другом.

Групице двоје по двоје кре-

ћу у мрак. Борова шумица ми-

рише на четинарску смолу, зри-

кавци звучно декоришу мири-

сну звездану ноћ поред мора, а

месец помаже слабим сијалица-

ма да се људи не изгубе међу

толиким Обрадовали

су ме дошљацк, бучна група

Парижана и Африканац који је

тражио да дели шатор са Ју-

гословеном. То је био мој буду-

ћи пријатељ Џо Заке који ће

ускоро постати адвокат у Уганди

која ће ко зна када постати сло

бодна. Ту је био и симпатични

Енглез хемичар који је приста-

лица Беваиа, јер сматра да је

срамота да Енглези граде соци-

јализам експлоатишући друге

иароде и да се колонија треба

одрећи иако би то снизило стан-

дард острвљана, и ту је био мој

колега бечки студент психоло-

гије Карл Блиха и плава Шве-

ђанка која ће провести свих де-

сет дана под шатором сва црве-

на од опекотина и мали Индус

Ким који не воли политику а

воли поезију и јега са доста па

прике и многи други будући

пријатељи налазили су се ту у

тој гомили уморних путника. А

било је и друкчијих.

И месар Лала је помагао да

се гости што пре сместе.

Бите, БАРЦЕЛОНА 107?

Изволите за мном.

Да им олакша узео је крећу-

ћи један кофер осредње вели-

чине из ствари које су им ста-

јале на земљи.

О, но, но. Аустријанка јв

погледала мужа. Овај је Лали

узео кофер из руку. Када су по-

купили и све мање пакете, Ау-

стријанац је врло учтиво пока-

зао на огромни кофер који је

остао и уз љубззан смешак ре-

као:

Пажалуиста.

И човек му, зачуђен, понео

кофер. Кад смо гостољубива на-

ција.
*

Ујутру Аустријанаца је било

на плажи већ у три сата. Брђа-

ни жељни мора јуришали су у

море са шареним лоптама, у сан-

на гуменим душеци-

ма, и јодловали у мору, прска-

ли се и пили слану воду кадз

се чамац превоне. Док су св

простодушне Бечлије радосно

брчкале, повећа екипа њихових

суграђана кренула је у Задар

да направи посао са ситницама

пренесеним претсо границе.

ПИТАЊА

Већ првих дана започеле су

диокусите. Немпи су питали:

Код вас је била диктатура.

а сада ти исти људи на челу

демократије, како то? Енглези

су питали: хоћемо ли моћи

видети неки раднички
савет?

Млали Аустријанац питао је

зашто се ви зовете комунисти

кад сте за социјализам?

Питања су била различита. Не

мора човек да буде наш непри-

јатељ, па да пита зашто се

код нас прогоне свештеници,

када то већ чита осам година

у штампи своје земље. Некад

су и они сами одговарали. Та-

ко је на питање упућено јед-

ном нашем друту: Зашгго се

Тито вози аутомобилом? одмах

одговорио други Аустријанац

нитањем своме партиском дру-

гу:

Пише: Душан Макавејев

Страна 2 НАРОДНИ СТУДЕНТ
Вро» ђ



(Настамк са прве страие)

СССР-У и ИБ земљама а са

друте стране оцрњује до крај-

н>их граница живот омладине

у свим осталим земљама.

У једном реферату велича се

брига за спорт у СССР-у а по-

сле тога одмах се каже: „...у

САД, Енглеској, Француској,
Шгганији, Југославији и дру-

гим владајући кру-

гови ометају развијање спорта

и претварају га у оруђе при-

преме омладине за нови рат...“

итд. и томе слично.

Марта 1953 г. одржан је и

састанак Извршног

МСС-а, у вези припреме за

фестивал у Букурешту и кон-

грес МСС-а у Варшави. На

овом састанку совјетски деле-

гат, Абгова. прокламује по-

требу позивања на фестивал и

конгрес, омладине и студената

из свих земаља без обзира на

гголитичка и религиозна обе-

лежја. Па ипак на овом са-

станку решава се да се сту-

дентске организације Југосла-

вије, Западне Немачке, Изра-

ела и Шпаније не позову на

конгрес МСС-а. У реферату

заменика генералног секрегара

МСС-а Паоле Пешетије, опет

доста речи о миру и много на-

пада на „империј алистигчке

потпаљиваче рата“ подводећи

под њих званичне политике за-

падних земаља.

Као пгго се види свуда ста-

ра и отрцана већ дуго иовира-

на грамофонска плоча фабри-

кована у Москви. И свуда, већ

глупа и раштимована арија о

Савезу студената. Та иста ари-

ја иунила је задње године и

странице информбировске о-

младинске студентске штампе.

Та кампања клеветничких чла

нака иије пр>естала ни у најно-
вије време. Ево например не-

колико ЧЈганака из тих листо-

ва у задње време:

„Под Тито-фашистичким јар-
мом“ („Комсомолска правда",
10 априла 1953 год.).

„Титовска књижевност, био-

скопи и позоришта кваре о-

младину" („Народна младеж“,
12 маја 1953 год.).

„Опадање југословенског

школства" („Народна младеж"
20. V. 1953)

„Борба југословенских дјево-

јака против милитаризма" („На

родна младеж“ 3. VII. 1953)

„Глад и биједа таква је
судбина дјеце у Југославији"

„Претшколски даки у Југосла

вији“ („Нах>одна младеж“ 30.

VIII. 1953)
Зкачи и однос према Савезу

студената се није променио

он је и даље изразито неприја-

тељски.

И у конкретној студентској

активности за задњих годину

дана није се ништа битно из-

менило, још су увек МСС-у ва-

жније пароле и пропаганда не-

го конкретна активност. Посеб-

но, МСС и разне студентске ор-

ганизације у ИБ земљама од-

били су конкретну сарадњу

предложену од извесних орга-

низација и унија које нису у

МСС-у. Тако је например Ен-

глеска национална студентска

унија покутнала да организује

размену студената са Пољском,

Мађарском и Чехословачком,

али студентска руководства о-

вих земаља одбила су те пре-

говоре. Или, иста унија позва-

ла је ове године студентске ор-

ганизације учлањене у МСС

да дођу у студентске логоре

на међународни летњи универ-

зитет, семинаре и сл. али се

нико није одазвао том позиву,

(а Енглеска национална сту-

дентска унија тек је у задње

време повукла своје чланство

из МСС-а али до данас покуша

ва да одржава и одржава кон-

такт са појединим студентским

организацијама из ИБ земаља).

Међутим у горшим примерима

има још једна логика: Информ-

бировска руководства не смеју

своје студенте и омладину да

шаљу ван својих земаља јер

би тада њихова омладина још

јасније сагледала беду у којој

живи. На прсте се могу избро-

јати сгуденти тих земаља

који су задњих годину дана

били у иностранству.

МСС је током читаве гтроте-

кле године нападао три досада

одржане међународне студент-

ске конференције националних

студентских унија које нису

чланице МСС-а и од тих кон-

ференција изабран Координа-

циони секретаријат национал-

них студентских унија мада

преко њега сарађује организа-

ција са око два милиона студе-

ната.

Конкретни предлози који су

долазили у току задње године

од МУогИ ХЈпГуегбИе беп/Јзе

(\УIЈЗа) за заједничку акцију

по питањима социјалне зашти-

те студената у азиским земља-

ма још нису прихваћене од

мСС-а, мада је већ било потом

питајњу неколико коитакта

између претставника ВУСа и

МССа.

Из ових чињеница може се

закључити да у задњој години

све др конгреса МСС-а није би-

ло у пракси никаквих промена

огапте политикеМСС-а ггооебно

никаквих промена у њеном ста-

ву према ССЈ.

Па ипак МСС је позвао Са-

вез студената на конгрес у Вар
шани. У чему је ствар?

Читајте наставак у следећем бро-

Ју: „Зашто Је ММС позвао ССЈ на

на конгрес у Варшави".

Шумарски Факултет се сели

у Београд

Ово је једиии Шумарскј фа-

култет на Балкану који има

засебну зтраду

Када је основан као заоебал

факултет, Министарство про-

свете доделило је кредит за

подизагње зграде. Тражило се

ггогодно место. Комисија про-

професора тражила је да се

зграда подигне у Кошутњаку,

али њиховој жел>и није се и-

зашло усусрет. Добијено је ме

сто за подизање зграде на Бе-

жаниској Коси. Међутим, кре-

дита није било и зграда је са-

мо подигнута до под кров. Та-

да ое одустало од даљег зи-

дања.

На крају је пао избор на

зграду бивше Високе саобра-

ћајне школе на Бановом Врду.

Близина Кошутњака, једне од

з гтриродних шума, где би се мо-

■ гла изводити очигледна наста-

. ва, повећала је шансе да шу-

- мари добију ову зграду. После

- бурних дискусија добшги су је.

Добијена зграда је била по-

дигнута за сасвим друге сврхе.

Сада мора да се преправља и

I довршава.

Око саме зграде налззи се

мното страћарица каје по све-

му личе на Јатаган Малу. Про
Е блем је сада где ће се сместити

■ становници, јер на површини

од десет хектара треба да бу-

де Дендролошки парк, Можда
би могло ове „дивл»е“ ста-

нотанике преоелиги у васпгажву

зграду ошпгиае кода ће тамо

бити само прирромспр.

Смештај студевата

Овај провлем је један од ваб

тежих. Где сместош око 500

студената колико их отприли-

-Iке има овагј факултет? Сви

> београдски домови су претр-

-1 пани. Већина студеаата сгану-

г је у Земуну и морађе да пре-

’ лази сваки дан за Београд.

5 Да би се донекле решио овај

■ проблем, очекују ое кредити

' за подизање једне мантажне

зграде, где би се смесгило око

120 студената. Додуше, ове го-

дине прелази само трећа и чет

врта година, док прва и друта

и даље остају у Земуну. Ово

ће у многоме да отежава пра-

вилно одвијање, јер ће и по-

• ред свега тога многи студенти

бити везани за Земун, где су

• остали заводи. Ово ће наро-

• чито да погоди студенте са за

■ осталим испитима.

Поред Шумарског факултета

■ требало би да се усели у

I зграду Институт за научиа и-

I страживања у шумарству као

I и Музеј ловарства и шумар-

I ства, али то је засада кеизвод

I љиво. Њихова близина била би

Iод велике користи извођењу

? наставе.

Када се зграда доврши и ка

I да се поруши оно дивл»е наое-

ље око саме зграде, мораће се

још много и много радити. За

све то треба времена, воље и

труда да Шумарски факултет

, постане онакав какав и треба

, да буде, да би што уже пове-

зао оне две компоненте те-

орију и цраксу.

В. ВУЛОВИВ

Ово је једигш Шумарски факултет иа Балкану који има засевну зграду

СРЕДЊОШКОЛЦИ НАМ ПИШУ

Како треба одржавати

игранке по школама
Почела је нова пжолска го-

дина. Поред учен>а нашу о-

младину интересује и забавни

живот. Једво од места које
средњошколска омладина нај-
више посзећује су игранке.

Али, о ихранкама, ва који-
ма не би дошло до неког ин-

цидента или нереда, не може

бити речи. Главни разлог је
тај што су на те игранке пу-

штеки сви без разлике, међу

којима и оки који праве испа-

де, рушећи тиме утлед шко-

ле. Због тога школске власти

и омладинска организација су

се ггозабавили проблемом, како

омогућити учеиицима пријатан

провод, и пре свега културан,

а да не дође до неког скан-

дала. То су с доста успеха ре-

шиле неке школе. Тако је у

Првој женској био дозвол>ен

ириступ само уз ђачке кгаижи-

П«, док у Првој мушкој поред

дежурних ученика, били су за

;Ужени и неки професори ко-
ји су посећивали игранке да

браћају пажњу на понаша-

ученижа.

Али све то није довољшо.
Пре свега треба мало више о-

вратити пажње на сам карак-
тих средњошоклски х при-

Потребно би било уве-

-2™ известан програм у коме

суделовали чланови култур
но-уметничког друштва те шко
ле

> Јор ми ништа нисмо пости-
Гли а®о наше игранке по сред-
и»им школааЈћ буду истог ка-

рактера као например у „Гра-

фичару” и „Металцу” шги на

неком другом месту. Такође,

треба обратити пажњу и на

квалитет џеза (јер је прошле

године музика била врло сла-

ба), а свираче узимати, ако је

то могуће, из саме школске

средине, како би цене биле

приступачније.

Они ће отићи

на Охрид
Београд Ранковићево

Косово Поље Битољ О-

хрид, то је правац којим ће о-

вих дана око седамдесет уче-

ника осмих разреда Четврте
женске гимназије (сада мешо-

вите) отићи ва последњу сред-

њошколску екокурзију. Ова

екскзфзија је замишљена да

има два цил»а: прво, упознати

један део домовине, који нам

је најмање поанат, упознати

њене лепоте, обичаје и сам на

род; друго, посетити историске

споменике који су од неоцењи-

ве вредности за проучавање на

ше историје.

Сем тога у току су и припре-
ме за екскурзију осмих разре-

да и Прве мушке и Друге му-

шке гимназије (такође сада ме

шовите), али још није детаљно

направл»ен план тога пута.

Р. РАДОМАН

ИЗБОРНА

КОНФЕРЕНЦИЈА
на Електротехничком

факултету

ПОЧЕТКОМ овога месеца о-

држана је изборна кон-

ференција Савеза кому-

ниста Елоктротехничког факул
тета. Конференцију је отворио

друг Љубиша Живковић, до-

садашњи секретар комитета.

Реферат, а и дискусија, иста-

кли су да у прошлој години ни-

су биле развијене све форме

рада које би допринеле бржем

и ширем идеолошком подиза-

њу комуниста. Добар пример

за то је дебатни клуб чији је

први и последњи акт био њего-

во оформљење. А без довољно

познавања целокупног нашег

друштвеног развитка, гледају-
ћи га кроз призму општих за-

конитости, и без перманентног

праћења свих унутрашњих и

сполхних збивања, комуниста

не може имати оно право обе-

лежје које треба да има у да-

наихњим условима. јер без тога

нема могућности да буде ва-

спитач у масама. Због недовољ

ног схватања озбиљности ово-

га питања провлачиле су се у

поошлој години извесне слабо-

сти хао малограђанска схвата-

ња, недисциплина, неодговор-

ност и друто. Курс из Политич-

ке економије социјализма, због

актуелности материје, потребно

је у овој години боље организова

ти. Контресни материјал пије

прорађиван са довољно улаже

ња у суштину проблема, а недо

стајало је и потребног рефлек-

са ррганизација да саме уоче

важност појединог материјала

за обрађивање. Тако, например,

ниједна организација није на-

шла за сходно да проради ре-

ферат друта Кардеља са кон-

греса ССРНЈ. Да је иницијати-

ве недостајало показује и чи-

њеница што су све акције, ко-

је су од комитетамаркиране као

обавезне за комунисте, биле у-

спешне, док за друге та кон-

статација не би вредела.

Од схватања важности оеих

задатака заеисиће и успех ор-

ганизације колико ће правилно

применити у животу писмо ЦК

СКЈ, јер ће се тим путем лако

искристализирати хритериј ко

вккже бш, а ко не може би-

ти члан СКЈ. М. К.

Сви путеви воде

са Правног
НИЈЕ

то било дааано кад су

сви путеви водили на Прав-

ни. Стотине и стотине буду-

ћих студената се гурало испред

шалтера да би се уписало на овај

фажултет. Постигкут је максимум

какаа од 1840 године (од свота оони.

ван>а) ова кућа није запамтила.

Амфитеатар V стекао Јв „попу-

лар«ост“ на читавом Укиверзитету.

Профвсори су дубоооо у ноћ исли-

тивали. Сећам се Једном негде у

глухо доба одјекивали су празним

ходницима речм кандидата хо)и Је

одговарао ЕкономиЈу I код аси-

, стеиткише Падало се . •. па-

дало и ређе полагало каткад и од

двадесет, Један Је положио. Двкан

Је причао о петодинарди коЈа треба

да не падне ни на грб ни на броЈ,

па да студент оде да учи.

Од хил>адо и ... прешло Је на

другу годииу око триста, први

експеркмеиат. Колико исплаћено

денЈих додатака, колихо пропу-

штено драгоцвног временаТ Такав

Је биланс на краЈу, али то Је све

прошлост.

Време. Како време чизги своЈе

Данас Је пропорциЈа сасвим друга.

чиЈа. Некада су правници тврдили

да друштво почива на законима,

даиас ми знамо да Је сасвим обр-

нуто. Али ако би за моменат дали

примат праву, онда би одлука Са-

везног већа о слободном упису бвз

ограиичен>а на све факултете зна-

чкла рушење Једне бране. И вода

Је потекла тамо где досада ниЈе

могла. Надамо се да ће плављена

пол>а боље уродити.

Продес Је променио смер за 183

степени. Настала Је гулсва пред

шалтером за испиоивање. Да наве-

демо неке податке о испису у току

ове године, коЈи ће нам показати

у ком смеру се сада креће бароме-

гар. Од гонерадкје 1950/51 жгокало

се 69, од генераднЈе 1951/52 исписа-

ло ое 307, од гестераддЈе 1982/53 ис-

писало се 671. Од генерадије 1983/54
исттксало се освашаест (то су ови

којк су се за три дана и уписали

и исписали). Од ранмфих генеради-

Ја исттисало се 293. Док ое после

одлуке Савезгаот жзвришог већа до

грећвг овот »оееца исдисало 229.

Дакло нжх 1547 са исшеаао и на-

пустило овај факулте* да би по-

тражило азил негдо на друтеш МО-

сту.

Тако је изгледало до пре неки

дан, а оитуациЈа Је сада »ећ јасии-

ја. На проу годину ое до 3 овог

месеца утшсало 860 студенагга, па се

на основу тога у кулоарима (како

би то нсшинари рекли) везванично

сазнаЈе да ће то утицати на кри-

териЈум оцењивања у овом року.

(алм то су само кагађања).

Сви путеви воде са Правнот. Сто-

гине су њих кренули разиим пу-

тегима, али не мислим да на овом

месту напомињем да Је земља о-

крутла и да ако гао*>еш у једном

правцу, вратићеш ое са супротне

стране на исто место. Не то ника-

како; бар Они св пеће вратити.

Они ће разбити фаму да Је на „у-

-теиптом" свс сажвахано и треба

само гутати. Бар њих 1547 су св

уверили да овде треба и те како

снаге да се обавезио дају у Јуну

и септембру у гтрвој годиии пет, а

у друтој четири испита да би се у-

писао семостар, док Је негде до-

вол»но налепити марке и пружити

индекс.

Разговарао сам са једним таквнм

»исељеником" или боље расеље-

ним лицем.

Куда ћеш колегаТ

На географију (као из топа).

Тамо ти је Сава Доликка и Сава

Бохињка и пре оног и овог рата и

данас и ко зна докле, а овде се

закооти стално мењају, друштво иде

напред. Тамо нема тако честих ар-

хитектоиских промена. Заћутао Је
и замислио се.

А можда ћу и т медицину.

Е то је грандомашија рекох.

Да колега, то мепш лежи.

Потледао сам га, слегао рамени-

ма и показао жу пут.

У деканату гледају на овај про-

блеж у светлости одлуке Савезног

извршнот већа и иаглаихавају да су

оии ж гврошле годинв радили у ду-

ху ове одлуке, а да Је оиа само

озакоњење праксе киоа се спрово-

дила досада Једаио ж Правнои фа-

култету.

М.

Правни фахултет

ФЕРИЈАЛНИ САВЕЗ

Пред формирање Студентског одбора
КРАЈЕМ прошле школсие го

дине одржана је оснивач-

ка скутшггкка Феријалног
савеза Србије, на којој је до-

нета одлука о одвајању Уни-

верзитетске организације Фе-

ријалног савеза од градске ор-

ганизације Београда. За неггу-

них годину дана постојања дру

жкне Феријалног сзвеза по фа

култетима, високим школама и

академијама увидело се да ру-

ковођење преко Градског одбо-

ра није практично, а и пракса

са ввогодишњег летоввња је то

наlбоље показала.

На Универзитету, високим

школама и академијама ради 21

дружина Феријалног савеза са

преко 8000 чланова, што аргу-

ментује наше наводе за одва-

Јање студентске организације

од организапије Београда која

У својим јредовггма има око 10.000

чланова у 28 формираних дру-

жина. Сем тога у току проте-

клих месеци, примећено је да
Градски одбор саве-

за није мотао имати тачан у-

вид у рад свих дружина у Бео-

граду због њихове бројности.
па су рвзумљиво отуда дошли

и крупни гтропусти у организа-

цији летовалишта. смештаја,

путовања, исхране итд, у току

ферија.
Као гшилог овоме треба дода-

разлике у годинама ста-

Ростм члааова Феријалног саве

за из средњих школа и са фа-
култета из чега је само у
току једнога лета хтроизашло

много и много нроблема у са-

мим летовалиштима где је био

овакав хетерогени састав члан-

етва (ово се односи на време

одласка на спавање, опхођење
старијих премз млађим члано-

вима и обратно итд).
До сада на нашем Универзи-

тету кије постојала ниједна ор-

ганизација Феријалног савеза

која се бавила сарадњом и

разменом са сгудентима друтих

земаља, мада при Универзите-

ту постоји одел»ење за међука-
родну везу студената које је у

последње време добило више

понуда од организација слич-

них карактера из других зе-

маља, које желе сарадњу и ра-

змену са органкзацијом Фери-

јалног савеза, у оваквом саста

ву ми те понуде нисмо прихва-

тили, а надамо се да би сарад-

н>а са таквим организацијама
била могућна и корисна.

Један од разлога формирања
студентског одбора Феријалног
савеза је и тај, што су у Град-
ском одбору Феријалног савеза

највећу активност показали
баш студенти који су у току
ггрипрема извођен»а летовања

понвЈхИ највећи део терета. На

другој страни само поједики чла

нови одбора показали су актив-

иост У раду, тако да ова млада

организација, која је требало
да репрезентује омладгагу на-

шег главног града није испу-
нила очекиван.а њеких чла-

нова.

А. Прекић

Чланови Феријалног савеза лехују у Макарској
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МЛАДИ... Треба да се окупимо

„БРАНКО КРСМАНОВИЂ" ОЧЕКУЈЕ НОВЕ ЧЛАНОВЕ
Глорификаторски диспониран! желе злуради да ме омету

док отварам сталну и нову (и стално нову) „Студентову" рубрику

ЈвЛАДИ ..

Ја сам, пак, мишљења да испред свих нас има оних који уве-

ЛИOО предн»аче и своЈим раним пвстигнућима дају обележЈе нашем

времену и своие добу. Сваки почетак Је тежак и нека га дужна кри-

тша и потребно ммње исправљаЈу и оцењуЈу. Ми Кемо на оскудном

вростору, само настоЈати да наЈкрупниЈа од тих нових, надолазеКих

МИВI можда по први пут, с цскренлм одушевљешем и поносом

поЈедикачно истакнемо и тако у неку руку задовољимо огапту по-

требу и жељу. Јер ко Ке о н>има као о колегамаи ЈБУДИМА, а не

сато као о младим уметницима и ваучницима, активистима и спорти-

сгима да проговори, да их боље разуме, да саосећа, да им ее диаи,

да хх потстакне, ако не МИ, њихови вршњаци, можда и следбе-

нвж; МИ. њихови савременици!... Нисам ли у праву?!

Када у нашем избору, насумице из читаве масе претендената,

вреба издвоЈити прву личност и почасквовати Је отаарањем рубрике,

олкгм Јој признан.е после низа
уснеха' и зажелети Још већи успон у

цретстојећим подухватима, нека то буде млада и нада све талентована

чшшмца Југословенског драшскот позоришта

Михаиловић, из „Студента“.
Јовановић.

Манулов.

упознао сам се са члановима

упргше.

Како сте летовали? по-

чик»ем интијсто.

О тропжу пувлике шалс

се. Има ту и истине: једана-

ест фолклорних концерата дуж

Јадрана и у Задру, свако вече

између два путовања, а преко

дака плажа. И вупи сити и

овце на броју.

ЈГепо, богами... дивим се

сналажљизости. То нису путу-

јући глумци ни тезгапги, то су

млади уметници и излетници.

Како „Бранко Крсмано-
вић“?

Окушкамо се, окушвамо,

одгорара први.

Колика је братија? пи-

таж другог колегу.

Хор 110, фолклор 60, орке-

стар 40, позориште 50,— на-

браја.
280 збрајам у себи.

Читав батаљон студентарије.
Велим са задовол>ством.

Они тако не мисле:

Мало нас је.

Како? чудим се.

Мислимо на бруцоше и ап-

солвенте. Колико воде истекне

(иноги одлазе!), мора и више да

ое долије у рвзервоар.

Па како ћете? саветује-

мо се.

Октобра су аудиције,

каже Ђура Манулов.

Треба их одмах уклопити

додаје Пера Јоваловић.

Курсеви, пробе од почетка...

Као да се спремате пред

лице човечанства?

Аха! Градски фестивал у

октобру. Хоћемо да смо први

као прошле годкре допуљу-

-37 се.

Па онда јубилеј деценија

АВНОЈ-а, 100-годипш>ица Бран

ка Радичевића у Карловцима,

120 година Крагујевца...

Сви нас зову, нарочито

фолклорце.

А избори? извлачим из

н>их нити новинског матери-

јала.

Наравно! разумемо се

као да је сувишно о томе го-

ворити.

Шта је са глумчардијом?

Кубуре са репертоаром.

кад ови писци не умачу пера за

домаћу драму. Обо)е имају

лоше мишљење о нашој савре-

меној кн>ижевности.

Шта студираш? пита мв

приватно Ђура.

Књижевност.

Каје се што је предамном ру-

жно говорио о њој: да ми не у-

бије илузије. А ја знам све то,

учмалост, па шта могу. Да им

је бар нека студентска драма.

макар је и факултетлије напи-

сале, а да иоле ваља...

Шта ћете ако је не доби-

јете?

Предвиђамо Крефта

„Креатуре" и Едуарда де Фи-

липа „Напуљске милиоваше".

Шта да се ради?

- Шта је са хором? пи-

там,као знанац за сваког чла-

ва велике породице.

Иду у Минхен са Штокхол

мом и Атином. Студенти света

окушвају се.

Када?

■— На ггролеће.

А пгго ми не направимо

неки светски фестивал? пи-

там се гласно.

И хоћемо!

О-хо! подаци ми сами

ускачу у нотес: „Љубљана,

22-29 новембар: Мођународни

студентски позоришни фести-
вал“.

Ко ће од нас, домаћих, да

иступи?

Загребачка, љубљанска и

београдска позоршпна акаде-

мија и наше Академско позо-

рмште.

Браво! браво? честитам

им, а налив перо ми дрхти по

нотесу.

Народни оркестар? од-

говарају на моје питање гу-

дачи, дувачи и тамбураши, ако

ке прате фолклорце, а и сами

не играју, онда предвиђају кон-

церт домаћих дела за широку

публику.

Симфониски? говорим с

пијететом о класичној музици

Они јесу „згметници великим

словом“, под диригентском па-

лицом Слободана Крстића, а Ро

сини није пласирао свој „Ста-
бат Матер“ пред публиком.

Четвртина сале жаге

се спровешћемо кампан»у на

Универзитету. Ако успе, јер
„моје племе сном мртвијем спа-

ва“. Сви се надамо у бруцоше.

Омасовљење! саветују

ме да нагласим у чланку:

омасовљење!

Обећавам и ево пишем: ОМА-

СОВЉЕЊЕ!

Ако новајлије неће привући

колективан рад, друштвени

клуб, штампа по столовима, ра-

дио, библиотека са 4000 књига

онда ће, ваљда, да их при-

маме редовне игранке и суте-

реттски ИНДЕКС бар и тера-

са биоскопа „20 октобар'*. Али

ипак не живи се овде због то-

га него због оног: ја + ти = ми,

ради нашег уздизања и другар-

ства. Надајмо се! мислим се.

Одосмо на ггробу, изви-

њавају се саговорници на ра-

станку.

Пази, па нису ни они само

нема управничка фотвља, и они

овде раде... А како тек не би

они који ће доћи. Који ће сва-

како доћи!...

А. Д. М.

Из Дикснсовог „Цзрчка на огн>а.

шту“ у извођењу КУД „Бранко

Крсмановић"

БОСИЉКА БОЦИ
ггошла је на своје послед-

Ј / &е снииаље „Атгикиних
*

» вреиена". У седам, како

обсШша редитељу Владиммру

ПоЕгтаћу. Доглв је снимала у

радаао-вгудиу насловну улогу у

СтанковиНевој Дзшани“. На дру

му Је аугомабид од дечје кграч

ке нврастао у луксузно саобра-

ћаЈно средство. Фарови су мт»

заеешшн очи. Ништа нисам ви-

део пред собом. Угледах је.

Од отмсзто одевеве. грађанкв

зачас се декостимирала у оријен

талку. Игра Крстиницу.

УдешаваЈу Је. Прича ми, за то

врсме, да ЈоЈ Је стало до Ан-

дрићевог суда о шеној концеп-

диЈи љегове Јзгиакиње.

Пристала Је на интервЈу али

под условом: без налив пера и

нотеса, него пар ту. Угово-

рено.

Прешло се на објекат „Крсти-

ничјш хан“. Пала Је многа ша-

ла и шзред озбиљног рада:

Пази Боцика, да те не посе-

че! упозорава Је сниматељ

пре сцене са ножем.

То Је Бато, н»ен задњи ка-

дар: можош је м закхати!

обраћа се у шали редитељ пр-

вом глумцу, Братиславу Грбићу,

коЈм тумачи Михајла.

Је л’ да? отеже Босиљка

Крстиничину узречицу. Тобож

се обрецнула: Како ме мазв

то треба написати!

Снима се до мрклог мрака.

Крећемо аутобусом лредузећа.

Дуж слепоочница промичу нам

-Ј кроппве дрвореда. Тихо разго-

варамо о Крстшшци као да нам

је заЈедничка познаница. Са ва-

тром у плавим, заморегшм очи-

ма говорк о првој роли на фил

му. и ие последњој... али неће-

мо о томе за новине.

На небу гнезде ројеви звезда.

Млад месец Је само Оудан. И

не осетимо кад смо ушли у у-

снуле београдске улице.

На растанку заказали смо ви-

ђзље. Званично.

Тражим Босиљку Боци, • на

лазим Памопу! шалим се ка-

да ме Је дочекала раскошпо ко-

стимиржна јза „Федру“.

Микрофон у гардероби прено-

си болни александринац у гла-

су МариЈе Црнобори. Разгледам

унаоколо, све Јв ту у светлу и

огледалима.

Боци прича о севм...

Први су ЈоЈ иступи били у шко

ли. Друти разред гимназије. О

Светом Сави рецитуЈе „Светлв

гробове”. У правом смислу „ка-

риЈеру" почиње као редитељ.

У трговачкоЈ академији руково-

драмском секцијом, са друго-

вима увежбава Нушића и тек

узгред глуми.

Боци. промашили сте позив!

одушевио се њоме професор

хемиЈе.

Први пут Је наступила после

ослобођења као непрофесионал-

на чланица новосадске сцене у

некоЈ совјетскоЈ драми. Године

1947 учланила се у најреномира-

није ОКУД „Лола Рибар“ л у

режиЈи Јоже Рутића остварила

две прве улоге: Татјану у Че-

ховљевом „Јубилеју" и Агафију

у ГогољевоЈ „Жекидби".

Вечно ћу се сећати турнеЈе

по рудницима Србије и Косме-

та истиче.

Када је основана Позоришна

академија, Рутић ЈоЈ саветуЈе

да конкурише, па иако Је и-

мала сликарских амбиција (I), ра

ди коЈих и учи стручну школу,

Јер отац хоће да претходно има

„своЈ хлеб у рукама“. Боци по-

лаже', не задовољава; полаже

по други пут допунски испит и

бива примљена. У класи Ма-

те Милошевића после прве го-

дине Је најслабиЈа (!), али не

отпада само због компактности

колектива! и данас на Акаде-

мији истакнута Је слика те пр-

ве генерациЈе. На другој годи-

ни Је наЈбол>аl За отсуства

МариЈе Црнобори преузима уло-

гу Јуле у „Пери Сегединцу", по

што Је управо дипломирала као

Соња у „Последњем" од Горког,

Првакиња полаже наде у њен

деби и Босиљка са непуних 17

и словима седамнаест година (!)

ришне куће.

• • Специд ализирала се аа Горки

. јевс ликове: н.их пет на броју.

Са Миром Ступидом алхернира

■ ЛавренциЈу у „Фуентеовсхуни*

• (одакле допосимо њену слику).

Волим епизодне улоге,

наглашава. То су: Прва дама

(~Леда“) и Панопа (“Федра“). По

верена Јој Је удога ПросЈакиње

смрти (лајтмотив Лоркине „Кр-

ваве свадбе" у новоЈ концепци-

ји режије БоЈана Ступице), и

собарице Дуњаше у Беловиће-

вој режији Чеховљевог „Вшдњи

ка“. За Дуњашу говори:

То Је за мене новина. Ко-

мична улога. Симпатична.

РадуЈе се Ташани. Питам даЈе

радио није „открио" на дечјим

емисиЈама? Да и њима ниЈе у-

пућивала своЈ пријатан тон?

Нисам, али бих волела да

радим за најмлађе.

Ту решеност треба да чуЈу ре-

дактори Веоградске станице, ми

слим се.

Босиљка Боци Је и изврсна рв

цитаторка, нарочито народне по-

езиЈе. Предана. Чак за интер-

претациЈу Једне песме обраћа

се своме бившем професору Ма

ти Милошевићу и консултуЈе св

с њии. Осећам њеп сентимент

када говори колико му дугује

што Ју Је' изградио и одушев-

љење што има поверења у њу

када режира њене улоге и што

са њиме игра у „Аникиким врв

менима“. Он тумачи каЈмакана.

Желим да постоЈи кружок

младих рецитатсра -- предлаже.

Шта би волелада Једном игра?

Шоова Света Јованка Је тре-

нутно моЈа фикс-иде Ја. Иначе

свака ме рола заинтересуЈе и о-

душеви: од модерне па чак до

античке. Уз то волим Гудову

(„Без мираза"), Леди Магбет, Рв

гану или пре Гонерилу у „Ли-

ру“, Енону или Федру („Федра")

Мислим да ћу их ипак Једном

играти. Нисам задовољна ни са

Једном својом улогом у целини

Н.ени љубимци су: Бет Девис,

Мојсн, Оливије, Баро; Прнобо-

ри, Ступица, Старчић... и нада

све Милошевић и Живановић

Цеии велике партнере и алтер-

нате.

Увевши Је за руку, на сцену,

Миливоје Живановић сигуран >

наступању, створио Је њен кон-

такт са гледалиштем. Захвалча

му Је.

Питам Је о гледаоцима.

Е, публика, то Је посебна

драж. Желим да буде задовољ-

ва и улажем сву вољу да Јој

пскажем нешто лепо, Студент-

ска публика ми Је посебно у-

живање: и данас одем и реци-

туЈем по факултетима. Опа Је

раздрагана. Волим сваког посе-

тиоца понаособ! усхићуЈе се

Онда нам даЈте Једну сли-

ку са посветом, за успомепу

Заправо, да бисмо вас прспо-

звали на улици.

А.тсксандар Д. МИХАИЛОВИЋ

чланица Је наше наЈвеће позо-

( ФИЛМ )

СТУДЕНТИ СНИМАЈУ

Најбољи филм награђен - млеком

Сала
некада банкротиралог био-

скотха „Саза“ у недељу је при

мила свечани изглед. Прзи

пут се одржао фестивал Кино клу

ба „Београд", клуба који је доне-

давно своју активност одвијао у-

главном гледањем филмова. (Није

ли то био само нешто разрађени

шшхарички култ фабрике снова)?

Последњи фестивал аматерских

фшшова Југославије одржан је у

Беотраду. без иједног филма бео-

градских аматера. А недељни фе-

етивал пгретстављао је пртратио из-

нвнађење пред П савезни фестивал

у Кран>у.

ИНЦИДЕНТ ЗБОГ ПРЕЛАЗНОГ

НОЈА

Од даанаест приказанкх филмова

десет је савгмљено уз учешћв сту-

дената. Упркос инвеитивности и по-

нехвто тхретекциозног одабиратва жо

тива што су показали студеити, пр-

ву је награду одне© марљиви ама-

тер Б. Мужина својом породичиом

хроншсом. Све су награде у мате-

ријалу, а победиик фестивала до-

био Је и прелазну: обличје Дизни-

јевог ноја Оскара. Преосетљиви

трио творада филма „Високи Де-

чани“ одрекао се своје (треће) на-

граде. Бил. 6и излишно поставља-

ти гштање о позадшш овога по-

стуггка. Вило да о« претставлл са-

мо ђачку осетљивост појединаца

или резултат озбиљиих трзавица у

осо] друштвеној организациЈи

гест Је деловао мучно.

Мора се признагги да Је фигн«

,;Високи Дечани* по зааоссли и с®о-

јој архдаектоиици умептчки по-

везано дело. Оно је својом вагла-

шеном рефлексивношћу досегло

чак толитси ниво да је филм морао

да пати од раскорака између ар-

тистичке брил>ан тности и аматер-

ске филмске технике. Вво у чему

• ее та рефлексивност састоји. ВаЈн-

[ шенкер, Муравјов и Петковић ус-

• пели су да својим филмом одра-

• зе већ давно уочену повезаност о-

■ вога манастира са ггриродом око

I њега. Умвсто цепидлачења по де-

таљима тробродне базилике, далн

су атмосферу храма који је био

извор сујеверја у народу одго-

варајућим снимањем шуме у околи

• ни. Гледалац у варљивом титрању

дишћа осећа фреске или блесак

полилеоа,

фИЛМОВИ У ТАКМИЧЕН.У

ЗА БОЦУ МЛЕКА

Експврименталном филиу »Iг’sгл-

ство ка улици" додел>ена је као

утеиша награда боца млека. Не

упуштајући се у надлежност жн-

рија сматрамо да би требало скре-

нути пажву на Једно. Сви остали

филмови показали су тежњу за

професионалним спектаклом илч

за изузетном оригиналношћу. Ви-

дели омо жељу да се прикаже ни

мање ни више него: Пула, непо-

знати Београд, Јатаган Мала, ор-

шгголог у мочвари, прича о поку-

шају самоубиства и чудесном спа-

сењу, па су чак и новосадски го-

сти пожелели да соојом оскудном

техничЕком иврадом капитално обу

хвате живот у бродарском дому.

Све су то мотиви Један крутагији од

друтога. Изненађује машта аутора

и њихова самоувереност. Али багп

због одвећ уошптеашх тема, мора

им се порећи вредност у поређењу

са кратккм и уверљивим експери-

мвнтом „Убиство на улици“. Док у

осталим филмовима високом стилу

недостаје исто таква висока тех-

ничка обрада, дотле у експеримен-

ту Фотића, Лукића и Огефановикз

лаком пародерском тону ниЈе ни-

шта више потребно да би се оства-

рипа занатска па и уметничка це-

лина. Кажемо, иако са делимичном

оградом, уметничка, Јер то Је Је-

дан од два играна филма на фе-

стивалу, а којн Је оставио трвЈии*

Ји утисак.

Широка тематика диктирана на*

еловом „Пула“ гушила се у овом

филму Бабца и Стефановића да

понекад избиЈе на површину у У*

спелим сиимцима амфитеатра, мора

м звоигика. Филм Макавејева и

Димитри Јевића о остацима гтрошло-

сти, „Јатаган Мала", Једини филм

са друштвеном темом носио Је У

себи понеке филмске секвенце, з

текстови као да су били ваЈдухо-

витиЈи део филма. Добитници

друте награде Милојевић, ВаЈн*

шстгкер и Стојановић дали су фил-

мом „Са орнитологом у мочвари*

Једно од уједначениЈих остварењз

фестивала.

Доказ релативних (аматорских)

квалитета овога фестивала Је и то

штo Је одбиЈен филм сниматеља В-

Лукића „Рађање Једног филма“
Фестнвал Је успео да уклони н*'

ше предрасуде о аматерском Ф«л
*

му. Трака се не кида сваки час, МУ

зиха. иако са плоча, зна да буд®

веома синхрона; (нарочито у фи.т-

мовима „Високи Дечани* и „Уби-

ство на улици"), а у играним ф« л'

мовима глумци не трче као мари-

онете. Снимл»ена атмосфера уме Д*

буде и сунчана!

А за тврдњу иасловои изреченУ

узимамо подршку публике коЈз Ј*

за најбољи филм изгласала «Уби*

ство на улици“, тако да Је носилал

подругљиве утешне награде *И'

рија, добио и наЈвредниЈу, иаграДУ

публике. Заиста занимљив пар**

докс.
-

Р. ПОООВ

Екипа на терену

И после свега - "Циганка"
Цкганку" написао јеА.Ву

чо по моггивима Стаико-

влћевог позоришног комада

„Коштана”. Шшгући сценарио

по мотивима једног позори-

шног дела, драмски слабо ком-

понованог, не отступајући бит-

но од радње оригинала, Вучов

лодухват је унапред био изло-

жен неуспеху. Иттак је Вучо

тежио, изгледа, психолошкој

драми за коју Станковићев ко

мад ггружа извесне могућносги,

али та лепа жеља једва да је

у реализацији била наглашена.

Остао је претежно Станкови-

ћев текс.’ у дугим и тромим, и-

скеданим и без континуитета

дијалозима. Али пошто се, у-

главном, психолошке драме за

вршавају трагично, смрћу или

поп-гбијом протагониста, имамо

у „Циганки” на крају да отац

убмја сина, а мало касније све-

доци смо и очеве смрти, иако у

комаду тога нема, вероватно

због стила „велике трагедије’’.

Тако смо у могућности да ви-

димо да исти аутор није успео

да извуче никакве поуке из

недостатка свог ранијег сцена-

рија „Софке”.

Иигересантно је напоменути,

после овог нашег најновијег

филма, колико ваши познати

кн»ижевници, радећи на филм-

ским сценаријама, кису у ста-

њу да ое прилагоде захтевима

филмске драматургије.

Режија Војислава Нановића,

коме је ово четврти филм, ни-

је показала никакав напредак

у односу на свој ранији ниво,

већ је понавл»ајући своје ра-

кије недостатке, спорим рит-

мом монтаже, рђааим мизан-

сценом, и површном компози-

цијом кадра, истакла још више

драматуршке недостатке сце-

нарија. Тако например, важна

сцена Стојана и Коштане, када

Стојан нуди Коштапи брак, а

она га одбиза, изузетно богата

психолошким прелившла, режи

раиа је неубедљиво и рђаво, а

решена дилетантски баналним

загрљајем. Затим, имамо и о-

тимање Коштане, секвенца вр-

ло налик на какву сцвну из не

ког „вестерна". просторно ве-

ома слабо режирана и неуспе-

ла. Велики Миткови монолози

о промашености шеговог жи-

вота и носталгично жаљење за

неповратно изгубљеном младо-

шћу, најимпресивнији редови
Стаиковићевог комада, п на

филму не губе ништа од својо

непосредности и лепоте, али

режија није учинила штшта да

њихов позорипши изглед ко-

лико толико прилагоди захте-

вима филмског језика.

Селма Карловад сем своје ле

поте, и прилично лошег игра-

ња није поХазала ништа више,
тако да је комплексна и ре-

љефна личност Коштане оста-

ла бледа и недоречена. Ми-

ливоје Живановић као строги

утледни домаћин био је упе-

чатљив, а као распојасани ха-

џија једва просечан. Раша Пла

овић био је одличан позори-

шни Митке.

И тако, после свега, премиЈе-

ра овог филма наишла је ход

наше публихе на добар пријем,

вероватно због Боре Станкови-

ћа и извесгге комерцијално стан

дардне уједначености.

М. МИЛОШЕВИЋ

Аутори „Циганке" нмсу филмски

пришли лепоти Селме Карловад
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ДТВ ..ПАРТИЗАН“, БЕОГРАД у

Пет лепих и незаборавких
јулских дана провели су чла-

нови ДТВ „Партизан“, Београд
V, У Скопљу да се у другар-

ском тажмичењу 4000 припадни-

ка организације „Партизан“ бо-

ре за најбољи пласман. Међу-
тим. пут до Скопља није био

једноставан. Унутардруштвено
тажмичење и првенство Окру-
жја биле су прве препреке на

том путу.

Зонско
првенство

Крајем јуна у Веограду је
одржано зонско првенство ор-
ганизације „Партизан", Око 300
вежбача и вежбачица из Бео-

*Рада. Смедерева, Ваљева и

ПДнвтца нашли су се на окупу

да стекну потребан број бодо-

ва -за одлазак на ггрвенство

„Шгрчизана" у Скопљу. Члано-

друштва дола-

зили су вз учионица и школ-

ских клупа право на такмиче-

н»е и борили се за сважу десе-

гинку бода.
И успех таквог рада није и-

зостао. На зонском првенству
такмичило се шест одвљења:

чланови I, II и III разреда, чла-

нице III разреда и омладинке

III разреда у велсбању на спра-

вама и чланице у народном ви-

шебоју. У свим категоријама
ДТВ студената заузело је прва
места у екитшом пласману, је-
дино су оиладинке освојиле
Друго.

Појединачни прваци катето-

рија су: међу члановима Мио-

цраг Петровић у II разреду, а

међу члакицама Јелева Јовано-

вић у III разреду и Марица Та-

маши у на|х>дном вигпебоју. Ме-

ња Хоџић је прва међу омла-

Наша такмичења
диккама 111 разреда. Поред тога
освојена су појединачна три
друга, пет трећих места итд.

После таквог успеха 42 так-

мичара и такмичарке са пуно

наде и одушевљења
кренули су

за Скопље.

Државно првевство

Гостољубиво и радосно доче-

кало је Скопље омладину брат-
ских република. Хкљаде мла-

дића и девојака разних зани-

мања и различитог узраста са-

купили су се ва овом првен-

ству. Програм такмичења био

;е обиман. Поред вежбања на

справама такмичило се и у на-

родном вишебоју, академским

саставима и пливању.

Највреднији успех студент-

скот друштва „Партизана“ су

освојена прва места у вежбању
на справама чланова II разре-

да и чланица Ш разреда у ја-
кој коккуренцији вежбача и ве-

жбачица Словеиије, Хрватске и

Војводине. Леп устгех поститли

су и чланови I и 111 разреда о-

својивши трећа места и омла-

динке такође са трећим местом.

Од појединаца међу тгрвима

су се пласирале Јелена Јовано-

внћ и Љиљана Петровић од

чланица и Мења Хоџић од о-

младинки.

Озе године друштво се први

пут такмичи у академским са-

ставима и заузело је четпрто

мссто у саставу с лоптама (о-

-младинке). Чланови су учество-

вали као репрезентација Срби-

је и освојили треће место са

врло тегпком вежбом ..Осми-

цом“, док је познати „Турски

марш“ био оцењен као најбоље

увежбан састав.

Сл. К.

Одељење чланица Ш разреда при ма
пехар од претседника „Парти-

ззвак

Отмара Креачића за освојено првенство државе

Из Скопља: ПРВЕНСТВО
„Друштвене белешке" Је

иасжш дневасгка ДТВ сту

дената „Партизан“, Бео.

град V. Успеси и недоста-

ци друштва налазесе за-

писани на страницама н.е

говим. Дајемо Једну црти

цу из „Друштвених беле-

жа*са“ о Савезиом такми.

чењу у Скопљу на коЈем

је друштво постигло ле-

пе резултате.

Изгубљене у мору такмичара ко-

Ји оу својим шарешшом преплави.
ли скопске улице журимо према

стадиону где ће се одржати Са-

везно такмичење у вежбању на

справама.

На пјообзни поред стадиоиа екипе

се ужурбано крећу увежбавајући

стројевне вежбе. Ту су и наше чла-

нице. После краће ггробе са чика

Душком, нашим тренером, прикљу.

чуЈемо се групи оиладинки упозо-

равајући ша-патом Једна другу;

Пазите на држање тела.

Главе дижите горе.

НемоЈте да грешите већ у по-

четку.

Изгледа да спгрого оцењују.
И ко зна докли 6и стигло ово

ћеретање да се изненада не разле-
же један глас:

Омладинке, Београд V!

На громку чика Душкову коман-

ду укочиле смо се у ставу мијшо.

И после неколико првих сигурних
и одлучних корака, треме Је изие-

нада нвстало. Било је у том гласу

нешто што нам Је уливало хра-

брост и сигурност.

Проста вежба је готова. Оцена 9,9.

Добро сте почеле каже нам

другарица Акка радосно,

Ускоро затим налазимо се на

стадиону преплављеном справама,

вежбачима и суди Јама. Партер .. •

кругоои ... разбоЈ... грсда ... пре

скок оправе се ређају пред на-

ма. Договориле омо се да оцене не-

ћемо гледати све док се све не за-

врши.

Док чекадто ред за греду, нскв

нам добацуЈе:

Наши члаиови су досада наЈ-

бољи, али ни чланице не заостају.

Кахо ћете ви проћи?

Какви оу наиш резултати, и гго-

ред све радозналости, не звамо.

Пред краЈ смо већ нервозне. Киша

Је почела да пада. Греда Је клиза-

ва. У моментима и не владамо ео-

бом, но и поред тога искрена же-

ља за успах екипе одражавала се

на сваком лицу. НаЈзад смо тотове. <
Још на терену онкољавамо друга- ,
рицу Анку: (

Дајте нам листу. ;

Све очи кстовремено лете по ре- ј
довима. и поред ггоједкних гре- г

шака, пласман Је ипак добар. Зау-
;

зеле смо троће место. ДТВ студе- е

ната, Београд V стекло Је осам но-
с

вих такмичат -н које ће после уз- л

будљиве утакмице са много више р

одлучности и искуства браиити п

боЈУ друштва. м. X.
г

.
Одељење I разреда освојило је првенТтву^рд^Јесто*

Удружења у унутрашњости

Лето у родном крају
смо се у јулу.

О Аутобус је с песмом ула-

зио у град. Тако ми сва-

е године, при повратку са фа-
ултета, поздравл>амо Лим и

воје земљаке. Једни су одмах

длазили својим кућама, ту у

бкој улици, или сокачету, а

[руги се разилазили у села

Д« ое окопавали кукурузи и о-

ила песма сеоских девојака.
Овога лега биће весело

аже ми колега док смо се

Фемали да газимо Лим.

■— Да, биће весело одгово-

их му тек кад смо били на

Јмаку села.

*

Још у Београду на заједнич-

>м састанку договорили смо

• да сваки од нас учини по-

у оквиру удружења, у-

се претходно у рад

?сних <ч>ганизација. Зато се
иије оклевало. Неки

су по-

>гли да се отворе сеоске чи-

онице, други су окушгли ђа-

; * са њима прттремали при-

Дбе. Било их је у неколико

Деспићу, Лушцу, Д. Ржа-

{ЈЈ
1

- Студенти су узели уче-

ДРУтим облидима
рада.

жазало се да познају пробле-
■ Роднога краја и да су вољ-

‘ Да му помогну.

»А где су они што мирују у

‘Ддовини шљивика или се о-

гледају над зелешш вировима
Лима“ чуло се на студент-

ским састанцима. И није их

било тешко пронаћи. Појављи-

вали су се и они, неки брже,
неки спорије, и почињали са

нечим. На излетима, састанци-

ма и другим акцијама студенти

са осталом омладином чинили

оно што се зове „да се нешто

ради, да се нешто псслује и

жтгви са проблемима“.
На

општем састанку удруже
н>а решили смо да припремимо
јОдно студентско забавно вече.

Старање око приређивања би-

ло је поверено управном одбо-
ру. Под једним старим орахом
који се зисоко и широко гра-
нао баш у центру града, ску-

пљала се скоро свако поподне
једна повећа група студената.
Чули су се звуци хармонике и

виолине, писане су шале и ко-
зерије, спремао се Један обилан
програм, с тенденцијом да се

њиме да штимунг студентског

живота и кроз то створи весе-
ла забавна атмосфера за пу-
блику.

На дан приредбе било је вео-

ма живо. У граду је био
пазар-

ни дан. Понеко је дошао упра-

во ради тога да види приредбу,
јер није шала то спремају
све сами студенти, а друти до-

шли ради својих брига п не

сањајући за приредбу, али кад

су већ ту зар да се пропу-
сти?! Студенти се устумарали.
У башти хотела, где је треба-
ло дати приредбу, вршили су

се неки грађевински радови, па

је ту Сило море материјала. Сту
денти са села били су обукли
најлегппа одела за шетњу, али

један друг који је имао специ-

јални задатак да их „пеца“ на

улици, све их је слао на то

„градилиште". И док се у гра-

ду одвијао весели вашарски
живот. студенти су се знојили
на тој мало необичној радној
акцији. За вече било је при-

ггремљено све беспрекорно. По-

сетилаца рекордан број, а про-

грам задовољио. Значи у-

спели смо говори ми онај и-

сти са којим сам газио Лим.

А сутрадан камион је носио

ту исту екипу за Плавско Је-

зеро. Са тим је почела култур-

на турнеја иванградских сту-

дената.

•

Овога лета било нам је те-

же оставити родни крај. Док
нас је аутобус носио преко ви-

соког Чакора, осећали смо да су

нам та села разасута око брзог,
блиставог Лима

постала још
дража.

М. КОМАТИНА

ПРВЕ СПОРТСКЕ СТУДЕНТСКЕ ИГРЕ ЈУЖНОГ БАНАТА

ПОБЕДИЛИ СУ СТУДЕНТИ
ПАНЧЕВА

Студентска удружења Пан-

чева, Ковина, Беле Цркве и

Вршца на иницијативу студе-

ната Беле Цркве оргаиизовала

су у току овога лета прве сту-
дентске

игре Јужног Баиата,
које су се одржале оредином
авгусга у Белој Цркви. Одр-
жавању ових игара претходио
је састанак претставника сту-
дентогсих удружења четири гра
да на коме је створен план и-

гара, изабране спортске дисци-

плине и одређен број учесника.

Солидна организација сме-
штаја и исхране учесника, као
и неограничена пажња самих

студената Беле Цркве према

својим колегама гостима, и-

мала је свој позитиван одраз
ва чтггаве игре, Да би ое орга-

низација такмичења у футба-
лу, одбојцк, стоном тенису, пли

вању, ватерполу и шаху што

правилкије одвијала, изабран

је Комитет игара на челу са

Илијом Поповићем, врховним

судијом. Такмичење се одвија

ло по бод систему. У дане одр-

жавања спортсгсих игара, Бела

Црква диоала Је студетским ду

хом и изгледала свечанија и

пријатгаија.

Сваког дана од раног јутра
до касно у ноћ одвијала су се

тагсмичења у присуству већег

броја публике, а порази и по-

беде низали су се једаа за дру

гим. Најбоље утакмице на сту-

дентогсим итрама биле су у од-

бојци између Ковина и Панче-

ва (3:1 за Панчево), у футбалу
Бела Црква Вршац (0:0) и

стоном тенису између Косвина

и Вршца, где је Ковин убедљи-
во победио са 5:1. Најбољу и

најлепшу игру у стоном твнису

лружили су Корак и Тигвр-

ман, Павловић и Тигерман. Ову
најозбиљнију борбу на так-

мичењу посматрало је 200—300

гледалаца који су остали до

касно у ноћ у свечаној сали

Радничког дома.

Другог дана такмичења је-

дка група такмичара из свих

градова посетила је гракичаре

на сектору Беле Цркве и задр-

жала се на граници огко тгтгп

часа. Том пршгиком предати

су заједнички покломи грани-

чарима у наЈновијим књигама

и цитаретама.

Крај студентских игара се
приближавао. Другарско вече

окупило је све студенте-такми-

чаре, омладину, па и старије
људе. Преко 150 такмичара,
чланова студентских удруже-
н»а Беле Цркве, Панчева, Ко-

вина и Вршца који су учество-
вали на првим спортским сту-
дентским играма Јужног Бана-

та, сем спортског квалитетног

програма показали су високу

студентску свест и кроз своје
понашање и залагање освојили
симтгатије граћава Беле Цр-

кве',,^'вс ов<> ,Зојвођансгси днев
ник”

солидно је пратио и пу-
блицирао.

Заставицу свеукупног прва-

ка добила је екипа Папчева.
а остали градови (Бела Цркоа,

ГкОвшт и Вршац) опомен заста-

»ице. Опецијалне диштоме за
освоЈека тгрва места у поједи-
шш дисциплинама добили

су;
Ковип у одбојци и стоном те-

нису, Панчево у ватерполу и

шшваау, Бела Црква у фут-

балу и Вршац у шаху. За нај-

боље спортисте на првиу' сгу-

донтским играма Јужиог Бана-

та проглашени су и добилк дц-

пломе: у одбојхр! Маријан Ур*

шић (Ковин), у фудбалу Браа-

ко Псшић (Бела Црква), у сто-

ном теиису Зоран Павловић

(Ковин), у шаху Александар

Брадваревић (Панчево), у шм*

ваљу ЈулиЈан Павин (Бела Др-

ква) и ватерполу Никола Гре-

гор (Панчево).

Ашгаузи упућени најбољима
дуто се нису сгишали. Безбрсцј
недовршених разговора блло јв

преккнуто, када су екипе гра-

дова једна по једна напушталв

другарско вече одлазећи у сво-

ја места, безброј стиснутих р>у

ку обећавало да ће ое оствари-

ти одлука претставника студввд

ских удружења поменутих гра-
дова да студентске игре поста-

ну традиција студената Јужиог
Баната и да ће се сви можда

видети на другим студентскЈш

игралта које ће се одржатк у
Вршцу 1954 године.

В. ЈАНОШКОВ

Моменат са одбојка сусрета Бела

Црква Папчепо

НАШ КОМЕНТАР

Календар
Сви

спортски савези, па

и сами клубови на сво-

јил скупштинама до-

носе одлуку о систему и вре-

мену одржавања појединих
такмичења за једну или ви-

ше година, Овакав распоред
такмичења је чини нам се

неопходан и спортскимор
ганизацијама које организују
незванична такмичења у

оквиру појединих масовних

организација, међу које спа-

да и наш Универзитетски
фискултурни одбор.

У току последњих година
V организовању међуфакул-
тетских такмичења ми нисмо

имали прецизирани кален-

дар. Цело се универзитетско

првенство одвија у пролс-Че,
у време традиционалног сту-
дентског фестивала и, у-

згред буди речено, цело се

заврши за око месец дана.
Цео зимски семестар је за

последње две године био без

студентских такмичења. Ко-

рисна иницијатива СД „Тех-
ничара“ да у јесен прошле

године организује (фудбалски

турнир пропала је, баш због

тога што се раније није ми-

слило на такав подухват, и-

наче се то такмичење на вре
ме и темељно могло припре-
мити. С друге стране стре-
љпчка дружина студената
ТВШ имала је у прошлој го-

дини врло плодан рад поред
осталог и због тога што је на

време прецизирала термине
одржавања својих такмиче-

ња и солидно их припре-
лала.

Питање календарског одре
ђивања спортских такмиче-

ња није формална ствар. Та-

, квим летодом ее ослобађамо
кампањског у организовању
такмичења, а саму организа-

Цију припремамо на време
темељно.

Верујемо у могућност да

се и спортска такмичења и-

злеђу студената нагиих уни-
верзитетских центара као и

леђународна студентска так-

личења обухвате оваквим

планол.

Надамо се да ће питањека-
лендара снортских такмиче-

ња београдских студената
бити постављеио и решено

на скупштини Униеепзитет-
ског фискултурног одбора.

М. ПИКОЛЕТЈГЋ

УТИСЦИ СА ЛЕТОВАЊА

„Палма изненађења"

То
није била обична спаки-

дашн.а палма какве орећемо

свуда на нашем топлом Југу.
Студенти ДТВ „Партизана" дали су

°вој, дотле осамљеној, посебно ме-

сто на прочељу свога логора. Ма-

ли, сиви шатори скривени у зеле-

нилу олеандера, кактуса, лорбера и

купиновог грмља ређали су се у

два низа Један према другом гу-
бећи се у благим преливима боја

своје околине. и немарно око про-
лазника можда ва ово не би ни о-

братило пажњу да издалека није
падала у очи „палма изненађен.а“

са свим својим знаменитостима.

Висока, поносна, са далеко исту-

реним широким гранама прошара-

ним златном бојом сувог лишћа,
Јер Је и овдс, као узгред, време

оставило своЈ печат пролазности.

Н»ено стабло мскићено разнобоЈним

хартијама карикатурама прича-
ло *е ° нашем будилнику, о часу
анатомије са вулканом латинскик

израза као и о наЈновиЈем терми-
нолошком ставу: „узножити десном
руком".

ПоглеЈдаЈ де, шта Је оно но-

во на палми чули су се Још од
раног јутра гласови, али се ниЈе
могло тако лако прићи до њеног

стабла окруженог читавом групом
логораша.

Но. то ниЈе било само зборно ме-
сто

за смех и шалу. Богата хладо-
оина палме служила нам Је и за
теориске часове методике. одбојке,
ношарке или рукомета: за наше

конференциЈе и дискусије. а наЈра-

Седамдесет чланова и чланица ДТВ студената „Пар-
тизан-, Београд V, боравило Јв у току лета у Херцегновом
где су имали свој логор. ДаЈсмо цртицу из живога у
том логору.

ђе смо се ту окупљали у 10 часо-

ва после наставе гдо нас Је оче-

кивала брижљиво спремљена у-
жина.

Увече, кад би свв утонуло у

мрак и шатори се изгубили у тами,

невидљиви посматрач би за трену-
так поверовао да Је палма препу-
штена своЈоЈ ранијој осамљености,
али би убрзо увидео да се прева-
рио Јер би му до ушиЈу допрли

звуци гитаре који су се губили у
даљини као одјек иепролазне мла-

дости.

Последње ноћи догоровања шато-

Ра више иије било, Доста бледом
евеТлошћу, месец Је благо осветља-
вао заспала лица под палмом а на

њеном стаблу остао Је Још само

Један печат ода растанку.

Мења ХОЏИТг

Чланови друштва на логоровању

изводе Једпу фитуру

АЛПИНИИЗАМ

27 успона
Од осниван»а Алпиниспичког

отсека студената тцрошло је све
га 3—l месеца. Но, он већ има

прилкчно успеха у свом раду.
•

После јунеккх испита гру-
па од пет чланова отсека на-
правила је мањи аллинистич-
ки табор у ГорњачкоЈ клисури.
Iада су извршили петкаест у
сгаона на степе Вукана. Ови у-
сссни су већим делом

првен-
ствеки, тј. нико се раније на
н*их кије пењао, што претстав-
ља леп успех за младе сгу-
денте

алпинисте. У табо-
РУ се користио сваки тренутак
да би ое научило нешто ново
ИИЈ« чудо што су се лредвече
могле аидети групице како по-
ред табора вежбају неке дета-
ље из пењачке технике.

ИочетЈшм августа чпаноаи

отсека заједнички одлазе на
одмор у Словенију. Користећи
га оки се пењу на стене Пла-
њаве и Турске Горе у Камни-
шким Алпама и гребен МаЈ-
етровке и Словенску Смер у Се
верној стени Триглава у Јули-
ским алпама. Нешто пре н»их
крајем јула, један члан отсека
сам ]е прешао Словенску Смер
У Северној Триглавској стени
Поред тога чланови отсека о-
сзојили су млоге врхове на-

ших Алпа.

Прослава

шумадиских

бригада
На

прославу 10-годишшсце
мирзља пгумадиских бригада кцј*

се одржава у Младеновцу, П

бра иогу ићи сп члактови Оера.
Јалног

савеза-

Сва обагвепггња
могу се дг>ПчИ у

одбору ФериЈалног еаа*>

за, Обилићсв Веаац 5р. вд евмма

дада.
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Такмичарски дан у Дортмунду
УДОРТМУНДУ, средишту немачке Вестфалије,

одржана је трећа студентска Олимпијада, на ко-

јој је учествовало преко 1000 такмичара из 22

земље Европе, Јужне Америке, Азије и Африке. Нашу

земљу заступале су репрезвнтације три спортске гране:

фудбалери, ватерполисти и атлетичари. Иако су наши

такмичари по први пут учествовали на студентској олим-

пијади и такмичарских дана у Дортмунду живели под до-

ста лошим условима, постигли су резултате који су учи-

нили да се наша земља афирмира као једна од најјачих

спортских нација и задобије још већи углед у свегу. Две

златне медал>е у екишшм такмичетима: фудбал и ватер-

поло, две златне, четири сребрне и две бронзане медал>е

у атлетици видно показују снагу наших екипа на олим-

пијади. Ови резултати постигнути су свесрдним, несебич-

ним залагагвем свих наших такмичара, постигнути су

свешћу да се боре за боје и утлед социјалистичке до-

мовине.

Све
је бмло ка)о на пвака! о-

лимхшјадн. Иако је Дортиунд

град са око 500.000 становни-

ка, у њешу се осећало да око 1000

нових људи, пгго су дошли да по-

деде мегдан на пространим тере-

нима вРоте Ерде“ (Ирвена земља)

мисле, жме х раде мтгмо шавлона

немачнзгх, који се мењаЈу зависно

©д историсхмх збонваља, истана

споро н тешко, али, ипак остаЈу

шаблони, ограничеви крутим окви-

римз. Још на путу од станице про

ма канцеларијама органнзационог

конмтета, срели смо бучне, сунцсм

олаљеве Бразжлнјанде, пгм су у

жнвоадвсним оделима одбијали оД

свакодневне уједначене гомиле

становника Дортмукда. Ишли су и

у ттт мах громовито расправља-

ли о нечему, јели банане, шутира-

лм <>тпатке чистим асфалтом, пре-

лазили улнце без икаквог пошта-

вања лрохшса, не хајући за Пемце,

што су се осЕртали за њииа. До-

бар део људи није их ки приме-

ђивао. Рекоше нам да су они ло-

одавно овде па се на н»их навикло.

Ту су били и сићушни Јапаици,

што су личили један на другог као

Близнаци, са косим сјајним очима

м црном кзссм, увек једнако обу-

чени, дотерани и угладени, па ЦРз

Ци 'Јамајке и Порторика стално то-

плл обучеш* нако је августовско

сукце несносно хгржило, са оазом

белих зуба који као да нису били

саставни део н»иховог тела. Енгле-

зе смл видели тек на такмиченш-

ма, а чшгило се да се понашаЈу као

н.ихови зсмл»аци, што често крста-

ре тенковима и бортшм колима

друмовима Вестфалије. (Дортмунд

је енглеска зона). И такмичари дру

гих земал»а, свахо на свој иачип,

изражавали су схватања живота

својих средина, па се стварала ша-

ролика слика, инхересантна, пу-

на разних 6о.ја и нијанси, што их

Је ова Олимпијада за кратко вре-

ме уједлЈгила на теренима Дзрт-

мунда и хладној води његових ба-

зена у „Народном иарку“.

г' ■ >.

НА ТВРДИМ КРЕВЕТИМА

НБМЦИ
су нас дочекали хлад-

ним и уздржаним гостољуб-

љем домаћина коме гост до-

бро плаћа и на коме ће да заради.

Иисмо хтели да доноснмо суд о Д°*

маћину одмах, на први поглед. То

смо учинили на крају такмичења

Уз све чишенице, од којих неке из-

носимо и овде.

Билм смо смештени у згради ко-

Ја је служила за школу. У ЈедноЈ

соби спавало је по петнаест до два

десет људи на тврдим креветима

без Јастука. Зграда се оправљала и

радлици су у њој радили од раног

Јутра уз лупњаву. о одмору, спа-

вању није било ни речи, и то у

данима сталних и напорних такмм-

чења. Храна је била слаба, а хлеб

Је за нас био највећи проблем, је?

га нмЈе било. Једном речју жизе-

јгл смо тешко без осиовних усло-

ва, макар за одржање стечене кон-

диције. Тако Је било са нама... Ја-

панци су становали у хотелу, јер

су им Немци само за долазак на

олимпиЈаду платили 200.000 марака

(око 15.000.000 дннара по званичвом

курсу) и обезБедили неколико фут-

балских утакмица у Немачкој. Бра-

зилијанци су добили конфорно у-

ређене просторије. Енглези су и-

мали специЈално уређен логор ван

грзда, немачке екипе биле су сме-

штене у некој клиници итд. итд.

ОргавизациЈа такмичења Јо била

одлично спроведева, и ако одбацж-

мч> фудбалске судије, који су очи-

то навијали увек против нас, (сем

на финалној утакмици) било Је

све у реду.

•

Токоа десетак дана на свим те-

ренима, у сали и на базенима од*

мфла су се такмичења. Увек Је

бпо печег кнтересантног из жлво-

та такмичара. Али, нијс се стиза-

ло свугде, није могло да се види

све.

„ДРЖАВНА РЕПРЕЗЕНТАЦИЈА*

ИГРАЛИ
смо прву утакмицу у

симпатичном, малом граду

Гастропу, недалеко од Д«?рт-

мунда. Противник нам је била е-

кипа Сара. Већ у првим секунди-

ма игре, грешкои наше одбране

примили смо гол. Код противника

је настало одушевљеше (судија нп-

Јс иогао да настави утакиицу од-

мах) а публнка Је жестоко поче-

ла да навија за Сар. Наши су били

мирни, средили се и кренули у на-

пад. За четири минута резултат је

био 4:1 за нас. Сар није успевао

по десет минута да дође до лопте,

ваши су их просто прегазили и

надиграли. Публика је сада била

на нашоЈ страни. Ту утакмицу до-

били смо са 9:1. И дотле се веро-

вало да Је Југославија Јсдал од

фаворита олимпијаде, а после побе

де настале су праве муке за нас.

У свим новинама, преко радио ве-

па и у званичним круговима

олимпијаде гаворило се да Је то

наш правн олимписки тим, дакле,

национална репрезентација. На-

равно, да смо одмах демантовали,

али током целог такмичеша мно-

ги су нам прилазили и молили нас

да им кажемо у поверешу коЈи су

играчи из државног тима.

•

БОЉЕ ОД ДРЖАВНИГ РЕКОРДА

ФУДБАЛЕРИ
су победили у три

сусрета (Сар 3:1, Немачка 2:1

и ШпатгиЈа 3:1, и играли Јед-

пу нерешеио Сар 2:2), а ватерпо-

листи су толико били надмоћни

иад осталим екипама, да су све че-

тирц утакмице решили у своЈу к*-

рист, а на Једној (против Луксем-

бурга) и постигли резултат боље «М

државног рекорда.

Било је то другог дана ватерполо

такмичеша. Напот су играли еа

Луксембургом. У првим минутима

игре, противник Је покушавао да

иде на лопту н никада није успе-

вао да доплива до ше пре наших. У-

век су препуштали лопту нашима и

прилремали се за одбрану. До по-

лувремена било је око 16:0 за нас.

На одмору се дискутовало о дру-

гом полувремеку: да ли да им се

даље дају голови или не? ОдЈе-

данпут Јежина је скочио од радо-

сти и предложио: „Момци, да обо-

римо државни рекорд“ (државна

репрезентадија ЈугославиЈе тукла Је

Албанију 27:0 и поставила државни

рекорд). Предлог Јс био прихваћеи

Иаши су просто Јуришали на гол

противника. Још неколико секук-

ди до краја игре, резултат Је 27Л.

Лопта Је код напотх играча, рви

пллвају према голу. Нема време-

на за коибинације. Продор кроз

средину, шут... и лопта Је мирно

пливала у мрежу. Судија Је отсвм-

рао крај утакмице. Успело им Је.

И опет, нашим мукама са вовп-

нарима нигде краја. Све новиве

птшгу да Је то државна репрезен-

тациЈа будући олимписки тим.

Говорили смо им, уверавали нх,

износи ли аргументе, демантовалн,

иишта није помогло. Али, дошле

су и прве победе наших државних

тимова у Нимегену (Холандија).

Извинили су нам се и честитали.

Прваци света: фудбалска и ватерполо репрезентација

Са Треће студентске Олимпијаде

ЈУЖЊАЧКИ ТЕМПЕРАМЕНТ

ТУРНИР
кошаркс био Је ин-

тересалтал из два разлога: о-

држааао се у чувеној дорт-

мундској Весфаленхале, покриве-

ној окрутлој хали која може да

прими 24.000 гледалаца, када се У

њој прире!>ују бокс мечеви, атлет-

ска тахмичења, бидиклистичке и

кото трке и друге спортскв при-

редбе; на турниру су учествовале

Аргентина и Бразилија које играју

квалитетно кошарку. Најлепша —

одлучујућа утакмица турш«ра из-

међу Аргенткне и Бразилије, оку-

пила је око 5000 гледалаца. Све до

средине утакмице, резултат је био

тесал са по Једним кошом разли-

ке. у Једном моменту, енергични

судија (Немац) досудио Је две лич-

ие против Бразилије. Аргентинци

еу искористили обе и доцније свс

више повећлвали разлику. Тренер

бразилијанске екипе, који је до та-

аа седео мирно крај игралишта, на

Једну одлуку судије скочио Је, по-

чео да виче. махао шакама. На-

ггала Је гужва, игра је прекину-

га, а играчи су почели да се гу-

рају око судиског стола. Дотле Је

сатрсни тренер успео песнкцом па

разбије сат на столу, да разјури

све судије, да удари неког Аргеп-

тинца. Публика Је све посматра-

ла седећи на својим местима. У-

иешали су се функционери орга-

низационог комитета, воћство пу-

га Аргентине и Бразилије. После

шште гужве успели су да смире

Бразилијанца коЈи је поново сео

на резервну лопту, што Је имао У-

за се. Таман Је игра почела. Ар-

гентинци су постигли кош. Један

Бразилијанац шутнуо је пуном сна

гом лопту коЈа Је одлетела на

другу галериЈу хале, па су је једва

пронашли а остали играчи су опст

протествовали код судије. На кра-

ју лргентина је бољом игром по-

беди.та, иако су последљи минути

игре обиловали псовкама, свађом,

гурашем и заглупгаом дреком, ко-

Ја ниЈе престајала ни носле утак-

мице. Изливи јужњачког темпера-

мента овога пута били су исувшпе

«те»тераментни“.

*

ДА СИЛВА

НА
атлетским такмичењима ол

зеликих имена поред нашег

Милакова и Јапанца Хаиме,

Пемца Хаса, био Је и олимписки

победкик у троскоку црнац Дз

Силва. То је пријатан доброћудан

и скроман момак, увек весео м

спреман да кроз осмех покаже сво-

Је дивно беле зубе, илот да вам од-

говори на ма какво питање које

се тиче атлетике.

Скакао Је у предтакмичењима

преко петнаест и по метара, па ка-

ко је скакалиште било припремље-

но за европске поЈмове, друтам ско

ком Је увек био у песку. Престао

Је да скаче и замолио организато-

ре да за финале обезбеде скака-

лиште коЈе му одтовара. Све но-

вине писале су о овоме и критико-

вале организаторе, а сутрадан Је

Ла Силва имао прописно скакали-

ште и са 15,92 освојио златну ме-

даљу.

На крају такЈвичеља одржал Је

бал нација. Да Силва је био са на-

ма у Фестфаленхале. Како вас Је

пријатно изненадио својим песма-

иа. Има диван глас, па Је на мол-

-6у такмичара отпевао неколико

шлагера. Све време је играо х не-

ки кажу да је љетсша девоЈка би-

ла најлепша на балу? Укуси су

разни, а девојка је заиста била

лепа.

Доцттје, срели емо га у Луксем-

бергу где је схакао на љиховом

мигингу. Било Је мало хладно и

падала штага. Једва је успео да м

загреје и скочи нешто преко

пегнаест метара. На том такмичв-

п.у било *е само око двеста гледа-

лада. Очито незадовољан и ве аа-

виклут на овако слаб приЈем, на-

пустио Је терен и отишао. Те ве-

чери путовао јв даље и веома то-

пло се опростио од нас и захе-

лео нам даљне успехе.

•

Након завршеиих такмичења у

Дортмунду је одржал конгрес ме-

ђународне студентске спортске ор-

ганизадије ФИСУ-а на коме Је на-

ша организација једногласно при-

мљена за члана и изабрана у из-

вршни комитет великом већином

гласова. Ово Је било »чито призна-

н»е успеха наших спортиста и до-

каз, да Је наша земља и организа-

ција још више подигла углед ме-

ђу осталим народима.

Ж. ЖИВКОВИЋ

Смиљка Калушевић поставила је нов државни рекорд и освојила

сребрну медаљу

Осам медаља атлетичара
СВЕТСКО

атлетскостудент-

ско првенство у Дортмун-

ду није било такмичење

таквог квалитета као такмиче-

ње за првенство Европе или

Олимпијаде. Али ипак атмо-

сфера на овом такмичењу била

је веома слична оној са вели-

ких такмичења. Била је то у

ствари „мала Олимпијада". Тре

бало је имати јаке живце да би

се постигао успех. Није било

ни мало лако пробити се кроз

многобројна предтакмичења у

финалне трке. Овако напету

атмосферу наши атлетичари су

успешно савладали. Освојили

су 2 златне, 4 сребрне и 2 брон-

зане медаље. Постигнут је у-

шех какав нисмо очекивали.

Милаков је био најбољи

НА интернационалном пр-

венству Енглеске у Лон-

дону први пут у овој го-

дини срели су се енглески ре-

кордер у скоку с мотком Елиот

и наш Милаков. На том такми-

чењу Милаков је прескочио и-

сту висину као и Елиот, али је

онај био бољи јер је имао ма-

н>е грешака. Још онда у Лондо-

ну почела је борба за престиж

између Милакова и Елиота. У

Дортмунду су се поново срели.

Милаков је тих дана био у ве-

ликој форми. Неколико пута

поправљао је наш рекорд и и-

мао је резултат од 430. Очеки-

вали смо шегову победу, али

смо се прибојавали Елиота, ко-

ји је неколико пута показао да

уме да се бори. Никада нисам

имао толико треме и страха и

више сам се плашио тог такми-

чења нето приликом трка у ко-

јима сам ја учествовао.
Милаков нас није изневерио.

Борио се као нгасад дотле. Све

висине савладао је у првим по-

кушајима. Елиот није могао ни-

шта да учини против бољег од

себе. Прескочио је висину од

420 али то није било довољно

за победу над расположеним

Милаковом. Публика је цело

време такмичења навијала за

Милакова. Он је био њихов љу

бимац. На целој турнеји по За-

падној Немачкој ни једанпут

није био побеђен. Није Милаков

одушевио нас и публику тиме

што је само освојио златну ме-

даљу у скоку с мотком. Обра-

довао нас је још једшш новим

јутословенским рекордом који

се сада налази на завидној ви-

сини од 431.

Победа коју нико није

очекивао

СЕДЕО
сам на трибинама

пред почетак такмичења

са Милком Бабовић. Би-

ла је узнемирена и бледа

у лицу. Очигледно је било да

се ова напета атмосфера одра-

зила на нашој рекордерки. То-

га дана трчала је 100 м. Била

су то прва предтакмичења у о-

вој дисциплини. Нисмо могли

да препознамо Милку на стази.

Била је бледа сенка оне атле-

тичарке коју смо навикли да

гледамо у Југославији. Испала

је у првој предтрци и није се

пласирала за даља такмичења

у овој дисциплини. Била је ско

ро разочарана и скрхана пр-

вим неуспехом. Али се ипак ни-

је са тиме помирила. Имала је

још једну прилику да се реха-

билитује. Трчала је 80 м. с пре-

понама. То је дисциплина коју

је тек ове године почела оз-

биљно да тренира. Оно што јој

није пошло за руком на 100 м.

успела је ва 80 м. с препонама.

Пласирала се у финалну трку.

Самим тим што се Милка Ба-

бовић пласирала у финале на

80 м. с препонама сматрали смо

па 1е постиглз добар успех и

нисмо очекивали много више

од ње. Тако смо ми мислили

који смо посматрали ову ве-

лику трку са трибина. Али

Милка није била истог мишље-

ња. Она је била решена да се

бори.

Кад је одјекнуо стартни пу-

цањ видели смо Милку Бабо-

вић како је са старта кренула

као вихор. На првим препона-

ма била је већ испред осталих

учесница у овој трци. Стекла је

предност коју је успела да о-

чува до циља. Прва је преки-

нула циљну траку и освојила

је још једну златну медаљу са

новим јутословенским рекордом

од 11,7. Била је веома срећна

и радовала се овом великом у-

спеху, а приметили смо и сузе

у њеним очима кад смо јој при-

лазили да честитамо, на вели-

кој победи, која је сигурно нај-

већа у њеној атлетској кари-

јери до сада.

Јованчић је погрешио

ЧИМ
смо стигли у Дорт-

мунд Јованчић се одлу-

чио да трчи само 100 ме-

тара. Остали учесници у трци

на 200 метара били су веома

јаки и наш рекордер се одлу-

чио да покуша срећу само на

100 метара. У овој дисциплини

постигао је ове године ве-

лики успех. На европској ранг

листи са 10,5 налази се међу

најбољима. Очекивали смо да

Јованчић у Дортмунду буде по-

бедник у овој дисциплини. Он

би то и успео да није био не-

послушан. Пред сам почетак

предтакмичења на 200 метара

Јованчић је наједанпут донео

одлуку да учествује и у овој

трци. Сазнао је да Санђермо

(Италија) не трчи, а по мишље-

њу Јованчића он је био једал

од кандидата за прво место. У-

чинило му се да ће на лак на-

чин да дође до златне медаље

на 200 метара. Сви смо поку-

шавали да га наговоримо да

одустане од ове не много ра-

зумне одлуке. Није нас послу-

шао и упустио се у велике на-

поре. Трчао је четири трке на

200 метара и није успео да о-

своји златну медаљу, Стигао је

други иза Белгијанца Веркри-

за. После ове трке био је пре-

морен и утучен. Тек тада је у-

видео своју грешку. Али било

је касно. Трчао је и 100 мета-

ра. Била је то његова најоми-

љенија дисциплина, а није у-

спео да постигне успех какав

је он желео, и за који је био

способан. Тешком муком осво-

јио је сребрну медаљу, а био

је један од најозбиљнијих кзн-

дидата за златну.

Само великом атлетичару као

што је Џеси Овенс успело је на

олимписким играма у Бврливу

да победи на 100 и 200 метара.

Ретко се памте такви подвизи.

Обично су на 100 и 200 м. увек

на великим такмичењима побе-

ђивали атлетичари само у јед*

вој дисциплини. После Дорт-

мунда Јованчић је ваљда схва-

гио да је он један од „обични*
смртника" спрингера, који мо-

же да постигае само онакве у-

спехе за које је способан о°

својим реалним вредносткма-

Лепо је то бити амбициозан, зхи

некад се успех постиже памет-

ном тактиком и правилном ра-

споделом снаге. Да је Јованчић

у Дортмунду трчао само 100 ме

тара како је првобитно био

одлучио он и његов тренер, о-

својио би једну драгоцену злат

ну медаљу уместо две сребрне.

Остале медаље

ПРВИ дан такмичења нај-

млађи члан наше атлет-

ске екипе Смиљка Калу-
шевић успела је да у бацањУ

освоји сребрну медаљу и

'постигне нов југословенски Р6'

корд у овој дисциплини
оа

42,46. У бацању диска Дарво

Крњајић је освојио сребрвУ
медаљу са 46,63.

Мугоша у трци на 1.500 *е-

тара и Илић на 5000 м су осво-

јили и две бронзане медаље. )

в. илјиЈ I

Милаков је био међу најбоЈвим атлетичарима Олимпијаде

Милка Бабовић непосредно шосле

оевајања нрвог места

Страна 9
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